
تبعات سیاست خارجی نامتوازن

چراروسیهوچین،ایرانراغافلگیرمیکنند؟
رسول سلیمی  بعد از آنکه چین و روسیه بیانیه 
ای را امضا کردند که ادعــای امارات در خصوص 
جزایر ســه گانه ایران را اعتبار می بخشــید ، این 
پرسش مطرح شد که چرا دولت سیزدهم در برابر 
کنشگری کشورهای در نظام بین الملل غافلگیر 
می شــود، این گزارش به بررســی ابعاد چرایی 

غافلگیری ایران پرداخته است.
 در کمتر از شش ماه گذشته، این دومین بار است 
که یکی از شرکای برجســته تجاری ایران، دولت 
را در سیاســت خارجی غافلگیر می کند. آذرماه 
سال ۱۴۰۱ بود که دولت چین هم طی بیانیه ای 
مشترک با کشورهای حاشیه خلیج فارس، ضمن 
تردید ضمنی در مورد مالکیت جمهوری اسلامی 
بر جزایر ســه گانه، خواســتار حل مسالمت آمیز 
این مناقشه ساختگی از ســوی دولت های خلیج 
فارس شــده اســت. در بند ۱۲ بیانیه مشــترک 
چین و سران کشــورهای خلیج فارس آمده بود: 
»رهبــران از تلاش های مســالمت آمیز شــامل 
ابتکارها،پیشــنهادهای امارات برای رسیدن به 
راهکار صلح آمیز برای مســأله ســه جزیره تنب 
بزرگ، تنب کوچک و ابوموســی، از راه مذاکرات 
۲جانبه بر مبنــای قوانیــن بین المللی حمایت 

می کنند«.
حالا بعد از حدود شش ماه از اقدام چین در امضاء 
بیانیه ای کــه ادعای امــارات در خصوص جزایر 
ســه گانه ایران را اعتبار می بخشید، روسیه نیز با 
حضور در نشست شورای همکاری خلیج فارس، 

همین کار را تکرار کرد.
در بخشــی از بیانیه پایانی نشســت مشــترک 
وزیران خارجه روســیه و ۶ کشــور جنوب خلیج 

فارس )کویت، عربستان ســعودی، امارات، قطر،  
بحرین و عمان( در مســکو آمده اســت: وزیران 
خارجه شــرکت کننده در نشســت از تلاش ها و 
ابتکارات دولت امارات برای حل اختلاف بر ســر 
مسئله جزایر سه گانه از طریق مذاکرات دو جانبه 
یا دادگاه بین المللی بر پایه حقــوق بین الملل و 
منشور سازمان ملل متحد حمایت می کنند«، در 
این بیانیه، مالکیت جزایر متعلق به امارات یا ایران 
اعلام نشــده یا حاکمیت امارات بر جزایر تاییده 
نشــده بلکه موضوع جزایر به عنوان یک اختلاف 

اعلام و خواستار حل این اختلاف شده اند.

معادله اماراتی ها در خاورمیانه چیست؟
اماراتی ها با ذکاوت ضمن تاییــد وجود اختلاف 
بر ســر جزایر، آن را به بیانیه مشترک روسیه و ۶ 
کشور جنوب خلیج فارس وارد کردند تا همزمان 
بتوانند در آینده دعــوای حقوقی خود علیه ایران 
را که حــالا با تایید کل اعضــای دارای حق وتوی 
شورای امنیت، پشتیبانی می شود در دیوان بین 

المللی دادگستری مطرح نمایند.
 این معادله کــه بنیان آن بر روابــط اقتصادی بنا 
شده اســت در روبنا، کل سطوح سیاست خارجی 
را در بر می گیــرد. به عبارت دیگــر اعراب حوزه 
خلیج فارس در کلیــه روابط اقتصــادی خود با 
کشورها، امروزه پیوســت های سیاست خارجی 
را پیش روی شــرکا قرار می دهند تــا منافع آنها 
در خاورمیانه را نیز تامیــن نماید. چند برابر بودن 
حجم تراز تجاری اعراب با چین و روسیه و انزوای 
ایران در نظام بین الملل از یک سو و سیاست یک 
سویه و نگاه ساده انگارانه دولت سیزدهم به روابط 

با شــرق، ایران را به کارت بــازی ابرقدرت های 
شرقی )چین و روســیه( و ثروتمندان خاورمیانه 
)شــورای همکاری خلیج فــارس( تبدیل کرده 

است.
از این رو شیوه کار اماراتی ها برای کسب حمایت 
چین و روســیه در حال حاضر و امریکا و اروپا در 
گذشته در موضوع جزایر سه گانه این گونه است: 
امارات وارد اعلام مالکیت خود بر جزایر نمی شود 
بلکه صرفا دعوت بــه حل اختــلاف از طریق راه 
های مســالمت آمیز می کند، در نتیجه بسیاری 
از کشــورها آن را می پذیرند، بــا این حال صرف 
پرداختن به وجود این اختلاف، به سود ابوظبی و 

تقویت کننده موضع این کشور است.
در چنین شــرایطی به مواضع چین و روســیه و 
مواضع قبلی امریکا و اتحادیــه اروپا، همه ۵ عضو 
دائم و دارای رای وتو در شــورای امنیت سازمان 
ملل متحد، از موضع امارات درباره پذیرش وجود 
اختلاف بر سر جزایر و دعوت به مذاکرات دوجانبه 
یا مراجعه به داوری بین المللی برپایه حقوق بین 
الملل و منشور ســازمان ملل متحد حمایت می 

کنند، این نیز دستاورد بزرگ برای امارات است.

 چرا ایران در سیاست خارجی
 سردرگم است؟

راهبرد امریــکا برای کنترل و مهــار ایران به پلن 
های هوشمندانه پیش رفته اســت، فهم چین و 
روسیه از نیاز دولت رئیســی به اعتبار بین المللی 
متاثر از ضعف سرمایه اجتماعی در داخل، رئیسی 
را با تبلیغات وســیع و تدارک تشــریفات برنامه 
ریزی، در دامــی قرار داد که او خواســتار آن بود، 

رئیســی به اعتبار مشــورت مشــاورانش نیاز به 
پیروزی هایی در سیاســت خارجی داشت و این 
پیروزی ها اگرچــه در موقعیت هــای تبلیغاتی 
ســودمند بود اما در ســفره مردم ایــران تاثیری 

نداشت.
استقبال های تشریفاتی روسیه و چین از رئیسی، 
دولت ســیزدهم در ورطه این اشــتباه راهبردی 
قرار داد که چین و روســیه می تواننــد به بلوک 
قابل اتکا در برابر امریکا و غرب تبدیل شــوند. از 
این رو بدون درک روابــط تجاری و اقتصادی بین 
غرب و شرق و تاثیر این روابط در سیاست خارجی 
که اقتصاد را بــه زیربنای هر سیاســتی در نظام 
بین الملــل تبدیل کرده، نگاه ایران به سیاســت 

خارجی را در ظرف ایدئولــوژی و توجه به آرمان 
ها بدون ارزیابی امکانات قــرار داد و این تصور در 
سیاســتگذار ایرانی پدیدار شد که چین و روسیه 
در کنار ایران به سوی جنگ تمام عیار علیه غرب 

پیشروی خواهند کرد.
در چنین شــرایطی ایران متاثــر از تحریم های 
امریــکا، روز بــه روز در سیاســت خارجی خود 
توازن را بر هــم زد و بــا تکیه به شــرق، منافع و 
مصالح سیاســت خارجی را به روابط اقتصادی با 
این کشورها وابســته کرد، از دست رفتن فرصت 
برجام به مثابه قــرارداری برای تنــش زدایی با 
غرب و توازن با آن، ضعــف اقتصاد ایران را در کنار 
فقدان سرمایه اجتماعی دولت رئیسی، به عاملی 

کلیدی برای تحمیل اراده امریکا در خاورمیانه با 
ابزار کشورهای شرقی و خاورمیانه ای تبدیل کرد. 
حالا ایران در شــرایط فقدان راهبرد در نظام بین 
الملل قرار دارد، ســردرگمی که دولت سیزدهم 
را در مســیر پذیرش خواســته های ابرقدرت ها 
قرار داده و حالا در شرایط ضعف اقتصادی، حتی 
قراردادهای شانگهای و برجام، در وضعیت ضعف 
دولت ســیزدهم، به جای بهره منــدی از منافع 
اقتصادی، امریکا را بیش از پیــش در پروژه مهار 
ایران، به موفقیت خواهد رساند. مسیری که برای 
راه خروج از آن، تصمیم ســازی شــجاعانه برای 
خروج از سیاســت های ایدئولوژیــک و توجه به 

منافع ملی بر مبنای عقلانیت است.

مشارکت انبوه سازان و حمایت مالی صندوق ملی مسکن، دو تغییر جدید در نهضت ملی

گرهکوروعده۴میلیونیساختمسکنکجاست؟
عبورازمصرف

۷۲هزارو۵۰۰مگاواتبدون
ایجادمحدودیتبرایمردم
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 دولت آماده خداحافظی با میراث احمدی نژاد می شود
دوفوریتتشکیلوزارتبازرگانیرایآورد

در دیدار فرمانده ارتش پاکستان
رئیسی:راهبردایرانتبدیلمرزهایامنیتی

بهمرزهایامنواقتصادیاست

وزیر اقتصاد:
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صفحه 3

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 5

سینمایایرانباجشنوارهفیلمحواپایخانوادهایستاد
مهرداد عشوندی جشنواره بین المللی فیلم حوا با وجود برخی کاستی ها در اجرا که با 
لحاظ اولین دوره این جشنواره قابل چشم پوشی است و شرایط سخت اقلیمی و گرمای 

تابستانی در نهایت با استقبالی فراتر از پیش بینی های صورت گرفته به سرانجام رسید.

یادداشت

آیاکاهشتورمپایداراست؟
پیمان مولوی در حــال حاضر خیلی از کســب وکارها و افراد دنبال این هســتند که 

ببینند که آیا روند کاهشی تورم ادامه پیدا می کند!

دیدگاه

 رییــس اتاق بازرگانی مشــترک 
ایران و عــراق با بیــان اینکه قاره 
آفریقا مزیت های بســیاری برای 
تهاتر کالا با ایــران دارد که باید از 
آن به عنوان یک فرصت استفاده 
کرد، گفــت: کشــورها در تولید 
کالایــی توانایی بیشــتری دارند 
و می توانند از تهاتــر برای تامین 
کالای مــورد نیاز خود اســتفاده 
کنند که این رونــد در جهان یک 

مزیت تجاری است.
»یحیی آل اسحاق« با بیان اینکه 
تهاتر یکی از راه های رایج تجارت 
در دنیا اســت، اظهار کــرد: این 

روند بســیار خوب اســت؛ زیرا به 
جای تبدیل کالا بــه ارز و تبدیل 
همان ارز بــه کالای مــورد نیاز 
کنیم، محصولات مــورد نیاز دو 
کشــور تهاتر و تامین می شــود.

وی افزود: دو کشــور بــه کالایی 
نیاز دارنــد و می توانند به صورت 
مکمل با یکدیگــر مبادله کنند، 
به همین دلیل تهاتر روند درست 
یک تجارت مناســب محســوب 
اقتصادی  فعــال  می شــود.این 
تاکیــد کــرد: تهاتــر کالاهــا، 
تســهیلگری در تبــادل نیاز دو 
کشور اســت که در دنیا سیستم 

رایجی است و دو کشور با داشتن 
مزیت تولیــدی نیــاز یکدیگر را 
مرتفــع می کنند.آل اســحاق با 
بیان اینکه تامین کالای مورد نیاز 
کشور با محصولات مازاد تولیدی 
به اقتصاد کشــور کمک می کند، 
تصریح کرد: تهاتر در همه جهان 
یک مزیت تجاری است و با تبادل 
مزیت هــای کشــورها می توانیم 

توسعه مبادلات را رقم بزنیم.
وی با تاکید بر اینکه قــاره آفریقا 
از مزیت های بســیاری برای تهاتر 
با ایران بهره مند اســت که باید از 
این فرصت اســتفاده کرد، گفت: 

ارزهــای موجود در کشــور برای 
خرید و واردات کالاهای مورد نیاز 
کشور هزینه می شود که می توان 
به جای پرداخت نقــدی از تبادل 
کالایی برای تامیــن نیازها بهره 
برد.عضو اتاق بازرگانی ایران تاکید 
کرد: کالای اساســی مــورد نیاز 
کشور باید از طریق واردات تامین 
شــود که با توافقات انجام شده با 
کشورهای آفریقایی، محصولی را 
به آنها می فروشــیم و به جای آن 
مواد اولیه را وارد می کنیم که این 
روند برای چرخه اقتصادی کشور 

بسیار سودمند است.

اتاق
تهاتریکروشتجارتدردنیااست

آگهی تجدید فراخوان مناقصه عمومی
شهرداری شهرقدس در نظردارد نسبت به خرید رنگ ، تینر، چسب ، پیستوله ،قلم مو، غلطک، 

شلنگ فنری بادی و دستکش ایمنی از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.
1-برآورد اولیه: مبلغ اولیه برآورد انجام کار حدود 27/000/000/000 ریال با احتساب کسور 

قانونی و 9% مالیات بر ارزش افزوده می باشد.
2-مدت اجرای پروژه:2 ماه و دوره تضمین 12 ماه

3-تضمین شرکت در مناقصه:1/350/000/000 ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا 
ضمانتنامه معتبربانکی مورد پذیرش خواهد بود.

-ارائه هرنوع چک اعم از بانکی یا تضمینی و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه،به هیچ 
عنوان قابل قبول نمی باشد.

-پرداخت تضمین شرکت در مناقصه بصورت نقدی از طریق شماره حساب 0105708327003 
نزد بانک ملی 

-بنام شهرداری قدس
-مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات 

به امور قراردادهای شهرداری قدس تحویل نمایند.
4-قیمت اسناد و نحوه واریز وجه: قیمت اسناد مناقصه 8/000/000 ریال)هشت میلیون 
ریال( می باشد که به حساب شماره 0105708298000 به نام شهرداری شهرقدس نزد بانک 

ملی و بصورت الکترونیکی ازطریق سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir قابل 
پرداخت می باشد.

مورخ 1402/05/02  دوشنبه  روز  از  مناقصه  اسناد  خرید  مهلت  اسناد:  5-مهلت خرید 
نشانی به  دولت  تدارکات  سامانه  در  مندرج  مهلت  ظرف  مناقصه  مدارک  و  اسناد  و   بوده 

www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.
6-مهلت تحویل و مدت اعتبار پیشنهادات: مهلت تحویل ضمانتنامه تا ساعت 13 روز 
یکشنبه 1402/05/15 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 17 همانروز از طریق بارکذاری 

در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد.
7-مجوز مورد نیاز جهت شرکت در مناقصه: افراد حقیقی و حقوقی

8-پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد.
9-شهرداری در رد یاقبول پیشنهادات مختار است.

10-درصورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج درآگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه 
ستاد خواهد بود.

11-سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/26
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/05/02

 نوبت اول

روابط عمومی شهرداری شهرقدس 
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در دیدار فرمانده ارتش پاکستان
رئیسی:راهبردایرانتبدیلمرزهایامنیتی

بهمرزهایامنواقتصادیاست
 رئیس جمهور بــا تاکید بر راهبرد جمهوری اســلامی ایــران مبنی بر 
تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی، توسعه بازارچه های 
مرزی و همکاری ها در بخش انرژی با پاکســتان را از راه های تحقق این 
راهبرد دانست و بر فعالیت بیشتر هر دو کشور برای تسریع در تحقق این 
امر تاکید کرد.آیت الله سید ابراهیم رئیسی در دیدار ژنرال »سید عاصم 
منیر« فرمانده ارتش پاکستان، ضمن تاکید بر راهبرد جمهوری اسلامی 
ایران مبنی بــر تبدیل مرزهــای امنیتی به مرزهای امــن و اقتصادی، 
توســعه بازارچه های مرزی و همکاری ها در بخش انــرژی را از راه های 
تحقق این راهبرد دانست و بر فعالیت بیشــتر هر دو کشور برای تسریع 
در تحقق این امر تاکید کرد.رئیــس جمهور با بیان اینکه تقویت روابط با 
کشورهای همسایه، همسو و مســلمان از اولویت های سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران اســت، به اراده جدی دو کشور برای گسترش 
روابط اشــاره کرد و افزود: تســریع در اجرای توافقات فیمابین موجب 
ارتقای بیش از پیش همکاری های اقتصادی و تجاری ایران و پاکستان و 

به تبع آن ارتقای سطح روابط سیاسی دو همسایه خواهد شد.
آیت الله رئیســی همچنین با اشــاره به تلاش دشــمنان بــرای ایجاد 
اختلال در روابط کشــورهای منطقه، بر تقویت همکاری ها و تعاملات 
دوجانبه و منطقه ای با استفاده از فرصت ها و زمینه های موجود و تبادل 

ظرفیت های متقابل تاکید کرد.

سیاست ایران برای تقویت روابط با همسایگان فرصتی بسیار 
با ارزش برای جهان اسلام است

ژنرال »سید عاصم منیر« فرمانده ارتش پاکســتان نیز در این دیدار با 
تجلیل از سیاســت جمهوری اســلامی ایران مبنی بر تقویت روابط با 
همسایگان بخصوص پاکستان آن را فرصتی بسیار با ارزش برای جهان 
اسلام دانست.فرمانده ارتش پاکستان با اشاره به مرز مشترک طولانی 
دو کشــور و ظرفیت بالای تبادلات مرزی، گسترش تعاملات اقتصادی 
و تجاری و مرزی دو کشــور را موجب ارتقای شــرایط امنیتی دانست 
و اظهار داشــت: توافقات خوبی برای افزایش سطح امنیت در مرزهای 
مشترک حاصل شــده و تلاش ما بر تســریع در اقدامات در حال انجام 

برای ایجاد امنیت پایدار متمرکز است.
ژنرال ســید عاصم منیر فرمانده ارتش جمهوری اســلامی پاکستان 
و هیات همراه با سرلشــکر پاســدار »محمد باقری« رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح کشــورمان، سردار سرلشکر پاســدار حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و امیر سرتیپ خلبان حمید 

واحدی فرمانده ارتش دیدار و گفت وگو کرد.

کنعانی مطرح کرد
معیارهایدوگانهرسانههایغربیدرپوشش

تظاهراتسرزمینهایاشغالی
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت : امپراطوری رسانه ای غرب با چشم 
فروبستن بر سرکوب معترضان در سرزمینهای اشغالی این اعتراضات را 

نمادی از دموکراسی دروغین در اسرائیل به تصویر می کشد.
 ناصر کنعانی در توئیتر نوشــت: شــاهد تداوم چندین ماهه اعتراض و 
اعتصاب و تظاهرات فلج کننــده صدها هزار نفری در ســرزمین های 
اشــغالی همراه با سرکوب با اســتفاده از مدرن ترین ابزارهای خشونت 
علیــه معترضان و پنهان ســازی آمــار کشته شــدگان و مجروحان و 
بازداشت شدگان به دست نیروهای امنیتی و پلیس رژیم صهیونیستی 

هستیم.
وی گفت: امپراطوری رســانه ای غرب با چشــم فروبستن بر سرکوب و 
خشــونت علیه معترضان همانند شــیوه سانسور کشــتار و سرکوب 
فلســطینیان توســط صهیونیســت ها، این اعتراضــات را نمادی از 
دموکراسی دروغین در اســرائیل به تصویر می کشد در حالی که همین 
رسانه های غربی با پوشش گســترده کوچک ترین تجمع و اعتراض در 
کشوری غیر متحد غرب، با دروغ بزرگ دفاع از آزادی بیان و حقوق بشر، 
گوش جهانیان را کَر می کنند و یا اغتشاش و آشوب و خشونت و تخریب 

را، اعتراض و انقلاب توصیف می کنند.

در کمیسیون اقتصادی مجمع صورت گرفت
مصلحتنظامدربارهآرایقطعیهیات

انتظامیبانکمرکزیتاییدشد
 کمیسیون اقتصادی، بازرگانی و اداری مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نظر مجلس شورای اســلامی درباره جایگاه آرای هیات انتظامی بانک 

مرکزی و غیرقابل تجدید نظر بودن این آرا را پذیرفت.
 کمیسیون اقتصادی، بازرگانی و اداری مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
به منظور بررســی »مصلحت« مورد نظر مجلس شــورای اسلامی در 
خصوص مصوبه طرح بانک مرکزی جمهوری اســلامی جلسه تشکیل 

داد.
در این جلسه پس از اســتماع نظرات نماینده مجلس شورای اسلامی، 
اعضای کمیســیون در خصوص مواد ۱۸، ۲۲ و ۶۶ این مصوبه به بحث و 
تبادل نظر پرداختنــد که مصلحت مورد نظر مجلــس در ماده ۲۲ این 
مصوبه در موضوع »جایــگاه آرای هیات انتظامــی بانک مرکزی و غیر 
قابل تجدید نظر بودن این آرا« و نیز مــاده ۶۶ مبنی بر » مفاد این قانون 
مادام که در قوانین بعدی به طور صریح نســخ یا اصلاح نشــده، معتبر 

خواهد بود« به تائید اکثریت اعضای کمیسیون رسید.
در این جلســه محســن رضایی، داوود دانش جعفری، پرویز داوودی، 
حجت الاسلام و المســلمین مجید انصاری، محمد جواد ایروانی، سید 
مرتضی نبوی، ســید مصطفی میرســلیم، محمدرضا باهنر و غلامرضا 
آقازاده از اعضای مجمع و همچنین رییــس کل بانک مرکزی و حجت 
الاسلام و المســلمین بحرینی، نماینده مجلس شورای اسلامی حضور 
داشتند.طرح بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران که با اصلاحاتی در 
جلسه ۳۰ خرداد ماه امسال به تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده 
بود در ۳۱ خرداد در جلســه شــورای نگهبان مورد بحث و بررسی قرار 

گرفت.
کمیسیون اقتصادی، اداری و بازرگانی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نیز ۱۸ تیرماه طرح بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران محل اختلاف 

مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان را بررسی کرد.
همچنین از مجموع ۲۲ ایراد اعلام شــده از سوی شــورای نگهبان در 
مغایرت مصوبه مجلس با شــرع، قانون اساســی و سیاست های کلی، 
پنج مورد با اصرار نمایندگان مجلس شــورای اســلامی برای بررسی 
»مصلحت« مورد نظر مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 

شده است.

تریبون

خریدار  رییس مجلس شــورای اسلامی 
با بیــان اینکــه تمامیــت ارضی ایــران با 
هیچ طرفی قابل مماشــات نیســت، گفت: 
روســیه که خود قربانی توسعه طلبی های 
ژئوپلتیکی غرب و ناتــو  و در حال نبرد علیه 
آن اســت، نباید به برنامه ژئوپلتیکی غرب 
برای بی ثبات ســازی خلیــج فارس کمک 

کند.
محمدباقر قالیباف در آغاز جلسه علنی روز 
یکشنبه مجلس شورای اســلامی با انتقاد 
از بیانیه مشــترک اخیر شــورای همکاری 
خلیج فارس و روسیه در خصوص جزایر سه 
گانه ایرانی اظهار داشــت: مجلس شورای 
اسلامی بیانیه مشــترک کشورهای خلیج 
فارس و روســیه در خصوص جزایر سه گانه 

ایرانی را قویا رد می کند.
وی تاکید کرد: به همسایگان ایران از جمله 
روســیه اعلام می کنیم که حفــظ ثبات و 
توســعه اقتصادی منطقه تنها بــر مبنای 
رعایت اصول حســن همســایگی از جمله 
احترام به تمامیت ارضی کشــورمان میسر 

است.
رییــس مجلس شــورای اســلامی افزود: 
تمامیت ارضی ایران با خون صدها هزار تن 
از پاک ترین و شجاع ترین جوانان این آب و 

خاک بوده اســت و در این خصوص با هیچ 
طرفی مماشــات نمی کنیم به علاوه اینکه 
روســیه نباید قربانی توســعه طلبی های 
ژئوپلیتیک غرب و ناتو که در حال نبرد علیه 
آن است، شود و به برنامه ژئوپلیتیکی غرب 
برای بی ثبات ســازی خلیــج فارس کمک 

کند.
قالیباف با بیان اینکه ایران تنها ضامن ثبات 
در خلیج فارس و خنثــی کننده برنامه های 
خطرناک غرب در این منطقه حساس است، 
تصریح کرد: مبنای عمل جمهوری اسلامی 
ایران در سیاســت خارجــی، تعامل با همه 
دولت های مشروع بر اســاس منافع ملی با 
رعایت ســه اصل عزت، مصلحت و حکمت 

است.
وی افزود: امروز ایران و روســیه به عنوان دو 
کشور مهم منطقه در حال طراحی و پیشبرد 
همکاری ها در حوزه های مختلف بر مبنای 
منافع مشترک هستند ولی همسایه روس 
ما بایــد بداند مســیر همــکاری از رهگذر 
احترام به خطوط قرمز مردم ایران، از جمله 
تمامیت ارضی و استمرار حاکمیت ایران بر 
جزایر ســه گانه تنب کوچک، تنب بزرگ و 

ابوموسی می گذرد.
رییس مجلس خاطر نشان کرد:  اسناد متقن 

تاریخی گواه تعلق این جزایر به ایران است و 
بیانیه های سیاسی نمی تواند واقعیت های 
تاریخی را مخدوش کند. همســایه روس ما 
بدانند، اکنون که مسیر شمال- جنوب یکی 
از محورهای تجاری مورد توجه آنان است، 
اقتدار ایران در این جزایر، ضامن ثبات خلیج 
فارس در برابر سلطه جویی آمریکایی است و 
توقع ملت بزرگ ایران این است که شراکت 
اقتصادی و راهبردی خود را در موضعگیری 
های سیاسی و رسانه ای نیز نشان بدهد که 
نقش بسزایی در اعتماد متقابل ایفا خواهد 

کرد.
قالیبــاف همچنین به نســبت بــه توطئه 
رسانه ها و افراد وابســته به ناتوی رسانه ای 
غرب نیز هشــدار داد: از کسانی که در طول 
۴ دهه گذشــته با کم اهمیــت جلوه دادن 
دشمنی های سیاســی و عملی جبهه غرب 
و خدشــه وارد کردن بر دفاع از حریم های 
امنیت کشور، از هیچ تلاشــی برای آسیب 
زدن به منافع و امنیت  ایران کوتاهی نکرده 
اند به هیچ وجه پذیرفته نیســت که اکنون، 
یک شــبه نگران تمامیت ارضی ایران شده 
باشند. همگان باید در مواردی از این دست 
هشیار بوده و از افتادن در دام های رسانه ای 

جریان تحریف اجتناب کنند.

رییس مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
تایید مصوبــه واردات خودروهای مجلس 
در شورای نگهبان، افزود: با این اقدام زمینه  
رفع انحصار از بازار خودرو فراهم شــد و در 
روزهای گذشته قیمت ها را در بازار خودرو 

شکست.
قالیبــاف در حالی از این مصوبــه به عنوان 
طرح مجلس یاد کرد کــه دولت لایحه آن 
را به صورت دوفوریتی اوایل اردیبهشــت به 
مجلس ارسال کرد و مجلس با تاخیر بسیار 

در اواخر خرداد به تصویب رساند.
به گفته قالیباف، تداوم ایــن امر نیازمند 
توجه مســئولان وزارت صمت اســت تا 
قانــون واردات خودروهــای کارکــرده به 
سرنوشت قانون پیشــین واردات خودروها 

دچار نشود.
رییس مجلــس از وزیر صمت خواســت تا 
آیین نامه اجرایــی این قانون بــا تعرفه ای 
دقیق سریعتر تدوین شــود تا شاهد ریزش 
بیشتر قیمت ها و جلب رضایت مردم باشیم.

خریدار  با رای نماینــدگان مجلس به دو 
فوریت لایحه تشکیل وزارت بازرگانی، تولد 
ایــن وزارتخانه از پس دوازده ســال دوباره 
در دســتور کار قرار خواهــد گرفت.به بیان 
دیگر شــمارش معکوس برای تشکیل یک 
وزارتخانه جدید در ساختار دولت ایران آغاز 
شد . در جریان بررسی لایحه تشکیل وزارت 
بازرگانی، با کلیات ایــن لایحه با ۱۲۹ رأی 
موافق، ۱۰۱ رأی مخالــف و ۴ رأی ممتنع 
از مجمــوع ۲۳۸ نماینــده حاضر در صحن 

موافقت کردند.
حســین گــودرزی در تشــریح گــزارش 
کمیســیون متبوعش درخصــوص لایحه 
مذکور خطــاب به نمایندگان گفت: شــما 
بیش از هر کسی واقف هســتید که اهداف 
این ادغــام )وزارت بازرگانــی در وزارتخانه 
های صمت و جهاد کشاورزی( محقق نشده 
و این کاملا آشکار است. در حوزه توزیع اقلام 
اساسی، برنج، گوشت، مرغ، افزایش قیمت 
لوازم خانگی مشکلاتی وجود دارد که نشان 

دهنده وجود اخلال در نظام توزیع است.
ســخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس 
یازدهم با بیان اینکه دولــت های دوازدهم 
و ســیزدهمی که این قانون ادغام را اجرایی 
کردند، خواهــان احیــای وزارت بازرگانی 
بودنــد، عنوان کــرد: باید به نظــر افرادی 
که در میــدان حضور دارنــد، توجه کنیم. 
دولت ها احساس می کنند با چنین ادغامی 
نمی تواننــد کارهــا را پیش بــرده و بازار را 

مدیریت کنند.
این نماینــده مــردم در مجلس شــورای 
اسلامی با بیان اینکه لایحه تشکیل وزارت 
بازرگانی که در کمیسیون اجتماعی مجلس 
با همراهی دولت و پیشــنهادات نمایندگان 
نهایی شــده، یک وزارتخانه کامل شــامل 
بخش تجــارت داخلی، تجــارت خارجی 
و بخش هــای مطالعاتی اســت و می تواند 
مشکلات نظام توزیع را حل کند، تاکید کرد: 
در این لایحه ساختارهای تجزیه شده احیا 
می شوند و ساختارسازی جدیدی که خلاف 
برنامه ششم توسعه است صورت نمی گیرد 
و ساختارهای ادغام شده در وزارتخانه های 
دیگر به حالت قبل باز می گردند و این امر در 

لایحه تصریح شده است.
گودرزی تاکیــد کرد: ضرورت انســجام و 
تمرکز و سیاســتگذاری حــوزه بازرگانی 
به عنــوان یک اصل و اجرای نظــام توزیع و 
تجارت خارجی و مســائل نظیــر این باعث 
شــده هر دو دولت که قانون ادغام را اجرایی 
کردند، خواهان تشــکیل وزارت بازرگانی 
باشــند و ما باید بــه نظر دولت و دســتگاه 
اجرایی توجه کنیم. هم اکنون فرمانداران و 
استانداران شــبانه روز در حال توزیع مرغ و 
اقلام اساسی هستند و این امر نشان دهنده 
برهم خوردن نظام توزیع اســت که باید از 
این سیاست اشــتباه برگشته و آن را اصلاح 

کنیم.

دفاع عجیب دهقان؛ وقتی معاون 
رییسی به روحانی استناد می کند

در نشســت علنی مجلس ، دهقان، معاون 
حقوقی رییس جمهوری با دفــاع از لایحه 
دولت برای تشــکیل وزارت بازرگانی تاکید 
کــرد: وزارت بازرگانــی از ســال ۱۳۵۲ تا 
ســال ۱۳۹۰ وجود داشت . سال ۱۳۹۰ من 
مجلس بودم که دولت وقت)دولت محمود 
احمدی نــژاد( گفتنــد می خواهیم وزارت 
بازرگانی را با صنایع و معــادن ادغام کنیم 

تا تولید رونق بگیرد اما نکته اینجاســت که 
این اتفــاق رخ نــداد. در حقیقت یک حوزه 
عمل گســترده برای یــک وزارتخانه قرار 
دادیم که هیچ وزیری یــا هیچ آدمی در این 
کشــور امکان اداره ان را ندارد. در نتیجه در 
این دوازده ســال وزارت صنعــت، معدن و 
تجالرت، شــش وزیر و سه سرپرست عوض 
کرد و هیچ وزیری بیش از دو ســال امکان 

ادامه فعالیت ندارد .
او به تجربه دیگر کشورها در این حوزه اشاره 
کرد و گفت: الان وضعیت صد کشور در این 
حوزه بررسی شده اســت. در پنجاه کشور 
وزارت بازرگانــی از صنایع جداســت و در 
پنجاه کشور نیز ادغام شدند. چیزی نیست 
که بگوییم حتما باید این باشــد یا آن . نظر 
تخصصی متفاوت است اما واقعیت کشور ما 
نشان می دهد یک وزیر نمی تواند ۶۶ واحد 
را اداره کند . یک وزیر نمــی تواند علاوه بر 
۳۱ واحد استانی ۳۵ دســتگاه ملی را اداره 
کند. این امکان ندارد .می گویند قادئم مقام 
بگذارید، در حالی که فــرد اداره کننده باید 
جایگاه در دولت باشــد. برویــد دولت های 
قبلی را هم بررسی کنید، این ها همه گرفتار 
بازار به صورت غیرتخصصی شدند و از تولید 

و معدن و صنعت جا ماندند .
او با دفاع از درخواســت دولت روحانی برای 
تفکیک وزارت بازرگانــی از صنعت و معدن 
گفت: موضوع فقط ما نیستیم . حتی دولت 
قبلی هم همین را خواست. چرا که ما در این 
شــرایط تحریمی به بزرگترین دیپماسی 
تجــاری در دنیا نیاز داریــم . وزیر بازرگانی 
باید امکان دیپلماســی تجاری را در جهان 
فراهم کند؛ به همین دلیل دولت گذشته به 
لحاظ کارشناســی به این نتیجه رسیده بود 
. بالاخرع بررســی کارشناسی نشان می داد 
هدف افزایش تولید محقق نشــد و با استناد 
به همین موضوع گفتند باید وزارت بارگانی 

تفکیک شود .
دهقان در توضیح این مطالب اضافه کرد: در 
این دوازده سال نه تولید ارتقا یافت نه معدن 
و نه صنعت. دوســتان بــه وزارت بازرگانی 
نگویید وزارت واردات. اگــر بخواهید تولید 
را رونق بدهید، باید صادرات را رونق بدهید. 
این خواســت قلبــی رییس جمهــوری و 
دولت اســت و حتی دولت قبلی نیز همین 
را می خواســت. راهی جز رفتن به ســمت 
کار تخصصی تجاری بــرای رونق اقتصادی 
و رونق تولید وجــود ندارد. تعامل شــما با 

دولت در سال اخر مجلس قطعا موثر است. 
دوستان بدانند کار خطیر است .

مخالفان چه گفتند؟
ابوالفضــل ابوترابی در مخالفــت با گزارش 
کمیسیون اجتماعی در مورد کلیات لایحه 
دوفوریتی تشــکیل وزارت بازرگانی گفت: 
در دوره های گذشــته نیز این درخواســت 
مطرح بود روحانی با واســطه و بی واسطه ۴ 
بار تشــکیل وزارت بازرگانی را مطرح کرد 
که مجلس دهم با دقت نظــر آن را رد کرد، 
انتظار می رود این مجلس نیــز با دقت نظر 

تشکیل وزارت بازرگانی را رد کند.
نماینده مــردم نجف آباد و تیــران و کرون 
در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه 
جمهوری اســلامی ایران بیشــترین ادغام 
و تفکیــک وزارتخانه هــا را دارد، بیان کرد: 
به اســم اصلاح ســاختار به دنبال ادغام و 
تفکیک هستیم که در واقع این بازی اسامی 
و عناوین اســت و برای بهبود امور نیازی به 

ادغام و تفکیک نیست.
وی ادامــه داد: باید بین تولیــد، صنعت و 
واردات تعادل ایجاد کــرد، تفکیک وزارت 
بازرگانی کار اشتباهی اســت چرا که برای 
تفکیک وزارت بازرگانی ۵ ســال زمان لازم 
است تا زیرساخت ها در شهرستان ها فراهم 
شود و برآورد مرکز پژوهش ها این است که 
برای تفکیک ۵ هزار میلیــارد تومان هزینه 
خواهد داشت.ابوترابی با بیان اینکه تفکیک 
وزارت بازرگانی خلاف قانون برنامه ششــم 
توســعه اســت، گفت: طبق قانــون برنامه 
ششــم باید ۱۵ درصد دولت کوچک شود و 
تصویب وزارت بازرگانی نیازمند دو ســوم 

رأی مجلس است.
روح اله ایزدخواه همچنیــن در مخالفت با 
کلیات لایحــه دو فوریتی تشــکیل وزارت 
بازرگانی بیان کرد: هرچــه واردات افزایش 
پیدا کند فشار به ارز را شــاهد خواهیم بود 
و بحران ارزی بیشــتری برای کشور شکل 
می گیرد و از ســوی دیگر باعــث گرانی ها 
می شــود. تاکنــون ۷ بــار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ادغام و تفکیک شــده است 
که در بسیاری از کشــورها تجارت، تولید، 
بازرگانی و حتی اقتصــاد در یک وزارتخانه 
دنبال می شــود تا یکپارچگی سیاست های 

اقتصادی صورت گیرد.
نماینــده مردم تهــران، شــمیرانات، ری، 
اسلامشــهر و پردیس در مجلس شــورای 

اســلامی ادامــه داد: بــا تفکیــک وزارت 
بازرگانی، هر زمان تنظیــم بازار را پیگیری 
کنیــم، وزارت بازرگانــی عنــوان می کند 
درگیر تفکیک است در شرایطی که وزارت 
صمت پول تغییر تابلوی خود را ندارد چطور 
می خواهیم هزینه تفکیک وزارت بازرگانی 

از صمت را انجام دهیم.
وی با بیــان اینکــه ابــزار وزارت بازرگانی 
واردات است، گفت: تعزیرات، قیمت گذاری 
و تولید جای دیگری انجام می شود و واردات 
در کوتــاه مدت نمی تواند تأثیرگذار باشــد 
بنابراین شاهد پر شدن انبارها خواهیم بود 

و در واقع واردات دولتی احیا می شود.
عبدالناصر درخشان در مخالفت با گزارش 
کمیسیون اجتماعی در مورد کلیات لایحه 
دوفوریتــی تشــکیل وزارت بازرگانی بیان 
کرد: این سیزدهمین ادغام و تفکیک است 
که در کشــور ما مطرح می شــود، تفکیک 
وزارت صمــت و بازرگانی بــرای مهار تورم 
آدرس غلطی اســت و باید بــرای مدیریت 
تورم به سراغ بانک مرکزی و سازمان برنامه 
و بودجــه برویم چرا کــه افزایش نقدینگی 

عامل تورم است.
نوی گفت: بانک مرکزی برای رفع مشکلات 
سایر بانک ها دست به چاپ پول زد و اکنون 
با انتشار پول و اضافه کردن صفر در سیستم 
باعث شــده اســت که واحد پولی کشــور 
۳۴ درصد افزایش پیدا کنــد. برای انضباط 
مالی باید درآمدهای واقعی داشــته باشیم 
که در بودجه سنواتی شاهد کسری بودجه 
هستیم چرا که درآمدها غیرواقعی است اما 

هزینه ها واقعی است.
وی تأکید کرد: یکی از موضوعات چالشــی 
در کشور، منابع ارزی بلوکه شده است که در 
اختیار ما نیســت اما ریال تبدیل شده آن به 
عنوان درآمد فرضی در نظر گرفته می شود، 
اگر به دنبال مهار تورم هســتیم تا ریال های 
منابع ارزی بلوکه شــده جذب نشده است 

نباید برای آن برنامه هزینه ای نوشت.
درخشــان گفت: اگــر این شــائبه وجود 
دارد کــه وزیــر نمی تواند ۳ مقولــه تولید، 
صادرات و واردات را هدایــت کند با اصلاح 
ساختار و مهندسی ســاختار وزارت صمت، 
قائم مقام هایی در حوزه های مختلف در نظر 
گرفته شود تا مدیریت همه جانبه و یکپارچه 
صورت گیرد، رأی موافق به تشکیل وزارت 
بازرگانی اشــتباه تاریخی است که مجلس 

انقلابی به سمت این اشتباه نخواهد رفت.

موافقان چه گفتند؟
همچنین فتح الله توســلی به عنوان موافق 
کلیات لایحه تشــکیل وزارتخانه بازرگانی 
گفت: تشکیل این وزارتخانه موضوع بسیار 
مهمی است، دوســتان و همکاران، آماری 
خدمت شما ارائه می دهم که متوجه شویم 
در چه شرایطی هستیم و چرا این وزارتخانه 
باید تشــکیل شــود. از گمرک گزارشی از 
مبادلات تجاری کشــورمان با ۱۵ کشــور 
همســایه در سال ۱۴۰۱ اخذ شــده که در 
آن فقط از ترکیه ۶ میلیــارد و ۹۰۰ میلیون 
دلار واردات اعم از روغــن دانه آفتابگردان، 
جو، تراکتور، دانه سویا، روغن خام سویا و... 
داشته ایم.وی با طرح این سوال که چرا باید 
اقلام مذکور که امکان تولیــد آن در داخل 
موجود اســت، باید از کشــور همسایه وارد 
شــود؟ و وزارت جهاد کشاورزی چه وظیفه 
ای دارد؟ ادامه داد: تکالیفی به وزارت جهاد 
کشــاورزی داده شــده که هیچ ارتباطی با 
وظیفه ذاتی ایــن وزارتخانه ندارد. از طرفی 
تکالیفی هم به وزارت صمت داده شــده که 

هیچ سنخیتی با این وزارتخانه ندارد.
این نماینده مــردم در مجلس یازدهم گفت: 
علی رغم وجود وزارتخانــه صمت، وضعیت 
بازار اوضاع خوبی ندارد و رها شــده اســت، 
دیپلماســی اقتصادی را ببینید، هیچ متولی 
برای کنترل بــازار وجود ندارد. چه کســی 
باید بر تنظیم بازار نظارت داشته باشد؟ این 
ســوالی بوده که در افکار عمومی وجود دارد، 
بنابراین در این شرایط تشــکیل وزارتخانه 
بازرگانی یک ضرورت اســت. وزارت صمت 
نه به حــوزه صنعت و معدن رســیدگی می 
کند و نه به حــوزه تجارت!نماینده مردم بهار 
و کبودراهنــگ در مجلس یازدهــم اضافه 
کرد: مدیریــت بازار داخلــی و خارجی یک 
تشکیلات مناســب می خواهد که معتقدم 
وزارت بازرگانــی مــی تواند این مهــم را به 
سرانجام برســاند، اما لایحه ای که دولت به 
مجلس ارائه داده، ناقص است و باید به کمک 
شــما این نواقص برطرف و به تصویب برسد 

تا شاهد کنترل بازار و رفع مشکلات باشیم.
محمدرضا صباغیان بافقــی نیز دیگر موافق 
کلیات لایحه تشــکیل وزارتخانه بازرگانی 
گفت: در حال حاضر بازار درســت و مناسبی 
نداریــم و همه بر ایــن موضوع اتفــاق نظر 
داریم که وزارت صمــت وظیفه ذاتی خود را 
به درســتی انجام نمی دهد. اینکه قیمت ها 
در بازار مناســب نبوده اســت و اینکه دولت 
فعلی و دولــت قبلی این لایحه را پیشــنهاد 
داده اند، به چنین نتیجه ای رسیدند که باید 
وضعیت فعلــی بازار تغییر کنــد.وی با بیان 
اینکه من با تشــکیل وزارتخانه ها و سازمان 
های مختلف مخالفم ولی در این مورد نظرم 
این است که باید وزارتخانه بازرگانی تشکیل 
شود تا به وضعیت نابسامان فعلی پایان دهد. 
ما نمی توانیم دست روی دســت بگذاریم و 
مشاهده کنیم یک عده با نفوذ و رانت واردات 
را در دســت بگیرند و اقلامی را وارد کنند که 
هیچ نیازی بــه واردات آن نداریــم و امکان 
تولید آنها در داخل وجــود دارد.این نماینده 
مــردم در مجلــس یازدهم تصریــح کرد: 
می طلبد با تصویــب این لایحــه، بهانه را از 
دست دولت بگیریم تا یک مجموعه ای ایجاد 
شــود و بتوانیم نظارت و ســوال کنیم. برای 
مردم وضعیت اسفباری در بازار به وجود آمده 
اســت، به طور مثال در قیمت لبنیات و مرغ 
دچار نوسان قیمت هستیم و هیچ ارگانی نیز 

پاسخگوی این وضعیت بازار نیست. 
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آیاکاهشتورمپایداراست؟
پیمان مولوی در حال حاضر خیلی از کســب وکارها و افراد دنبال این 

هستند که ببینند که آیا روند کاهشی تورم ادامه پیدا می کند!
من همیشــه می گویم ای کاش تورم در ایران تک رقمی شود، اما سوال 

این جاست که آیا این شدنی است!؟
ما باید ببینیم دلیل تورم چیست. دلیل تورم، رشد نقدینگی در اقتصاد 
است. این رشــد نقدینگی که از روی هوا که نمی آید. در یک اقتصادی 

مثل اقتصاد ایران، با خلق نقدینگی روبه رو هستیم.
خلق نقدینگی در اقتصاد ایران هر روز انجام می شود و عدد آن به حدود 
۳۰ درصد رسیده اســت. عدد ۳۰ درصد یعنی رشد متناوب ۲.۵ درصد 
در ماه که بخواهیم بگوییم نقدینگی ۳۰ درصدی را داریم. بعد از ســال 
۹۷، متوسط رشد نقدینگی به نزدیک به ۳ درصد در ماه رسید. این ۰.۵ 
درصد خیلی عدد بزرگی در سال می شــود؛ یعنی رشد نقدینگی از ۳۰ 
درصد به ۳۶ درصد می رسد. در برهه هایی حتی رشد نقدینگی عددی 
نزدیک به ۴۰ درصد را هم تجربه کرد که اعداد خیلی بزرگی در اقتصاد 

ایران می شود.
البته دلیل تورم فقط نقدینگی نیســت. کســانی که فقــط در رابطه 
با کســری بودجه در اقتصاد ایران صحبت می کننــد و می گویند همه 
مشــکلات در کســری بودجه اســت، عوامل دیگر را تقریبا یا نادیده 

می گیرند یا می خواهند نادیده بگیرند.
مشکل اقتصاد ایران، عدم رشد اقتصادی اســت. مرکز آمار ایران اعلام 
کرد که در ۱۰ سال گذشته رشــد اقتصادی ایران صفر بوده است و این 
یعنی هیچ کدام از برنامه ها اثربخش و نتیجه بخش نبوده اســت. شــما 
کافی اســت بین ســال ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۰ رشد کشــورهای عربستان، 
امارات، قطر، کویــت، ترکیه، بنگلادش، ســریلانکا و... را ببینید. دلیل 
این که نقدینگی ما تبدیل به یک تورم عجیب و غریب شــده، عدم رشد 
اقتصادی اســت. ظرف اقتصاد ایران ثابت مانده و حتی به لحاظ دلاری 
و کاهش ارزش ریال در مقابل دلار، کوچک تر و ریزتر شــده، اما حجم 

نقدینگی دائما رو به افزایش است.

وزیر اقتصاد:
کمیسیونمشترکایرانوچینپساز۴سال

ونیمبرگزارشد
 وزیر امــور اقتصادی و دارایــی از برگزاری کمیســیون همکاری های 
مشــترک ایران و چین پس از چهار ســال  و نیم خبــر داد و اعلام کرد: 
به زودی شــاهد اتفاقات خوبی در حوزه های تجاری و سرمایه گذاری 
خواهیم بود. سید احســان خاندوزی در صفحه خود در فضای مجازی 
نوشــت: کمیســیون همکاری های مشــترک ایران و چین را پس از 

۴سال ونیم برگزار کردیم.

وی افزود: توافقات سفر آقای رئیس جمهور به پروژه های کاملا مشخص 
تبدیل شد. با فضای سازنده کمیســیون، به زودی شاهد اتفاقات خوبی 

در حوزه های تجاری و سرمایه گذاری خواهیم بود.
بر اســاس این گزارش، آیت الله رئیســی، رئیس جمهوری کشورمان 
بهمن ماه سال گذشته به چین ســفر کرده بود که در این سفر ۲۰سند 
همکاری میان مقامــات عالی رتبه جمهوری اســلامی ایران و چین به 

امضا رسید.
تفاهمات همکاری در زمینه مدیریت بحران، گردشــگری، ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، محیط زیست، تجارت بین المللی، مالکیت معنوی، 
کشاورزی، صادرات، بهداشت و درمان، رسانه، ورزش و میراث فرهنگی 
از جمله اسناد امضا شــده میان مقامات جمهوری اسلامی ایران و چین 

است.

آخرینوضعیتواگذاریسهامعدالت
بهجاماندگاناعلامشد

معاون جدید واگذاری ســهام و بنگاه های ســازمان خصوصی سازی 
آخرین وضعیت واگذاری سهام عدالت به جاماندگان را تشریح کرد.

محمود قامت  درمورد تخصیص ســهام عدالت بــه جاماندگان اظهار 
کرد: ترجیح ســازمان خصوصی ســازی و قانون گذار واگذاری ســهام 
شــرکت های بورســی به جاماندگان ســهام عدالت اســت. سازمان 
خصوصی سازی در پیشنهادی که سال گذشته به دولت ارائه کرد اعلام 
کرد که سهام شرکت های بورســی را مد نظر دارد، امسال نیز پیشنهاد 

مذکور دوباره مطرح شده است.
وی به این سوال که کدام شــرکت های بورسی مد نظر قرار دارند، پاسخ 
داد: شرکت هایی از جمله هلدینگ خلیج فارس، فولاد مبارکه، شرکت 
ملی صنایع مس و... . به طور کلی همه شــرکت های بورسی که در گروه 
دو دولت قرار دارند پیشــنهاد نخســت برای واگذاری سهام عدالت به 

جاماندگان هستند.

معاون سازمان خصوصی سازی همچنین در مورد مبلغی که قرار است 
به جاماندگان تخصیص یابد توضیح داد: رقم ســال گذشته ۱۰ میلیون 

تومان بوده است اما ممکن است امسال تغییر کند.
بر اســاس این گزارش، ســال قبل حدود ۳.۵ میلیون نفــر به عنوان 
جامانده ســهام عدالت شناســایی شــدند و قرار بود به هرکدام از این 
افراد ۱۰ میلیون تومان سهام عدالت تخصیص یابد اما در نهایت رئیس 
سازمان خصوصی سازی از درخواست لغو تصویب نامه تخصیص سهام 
عدالت به جاماندگان خبر داد.قربان زاده درمورد دلیل این درخواســت 
توضیح داد: حدود ســه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر به عنوان جامانده سهام 
عدالت شناســایی شــده اند که این موضوع به ۳۵ هزار میلیارد تومان 
منابع نیاز دارد، درحالی که طبق تصویب نامه هیات وزیران قرار اســت 
دو درصد سهام بانک ملت، سه  درصد از سهام بانک تجارت و ۲.۷ درصد 
سهام بانک صادرات مشمول این واگذاری شــوند و باید گفت منابع در 

نظر گرفته شده، منابع مورد نیاز را پوشش نمی دهد.

دیدگاه

بازار

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: تاکنون ۱۵ هزار و 
۸۸ قرارداد اجاره با کد رهگیری رایگان به ثبت رسیده 
و استقبال از سامانه املاک و مستغلات در حال افزایش 

است.
هادی عباســی اصل اظهار کرد: تا ســاعت ۱۸ روز 
۲۴ تیرمــاه ۱۴۰۲ تعــداد ۱۵ هــزار و ۸۸ قرارداد 
اجاره با کد رهگیری رایگان در سراســر کشــور در 
ســامانه معاملات املاک و مســتغلات وزارت راه و 
شهرســازی ثبت شــده و در واقع تمام فرآیند ثبت 

قرارداد توســط مالکان و مستاجران طی 
شده است.

وی افزود: موجران و مســتاجرانی که قصد 
دریافت قرارداد کد رهگیری دارند می توانند 
به ســامانه srem.ir مراجعه کنند و مراحل 
ثبت قرارداد و دریافت کــد رهگیری رایگان 

را انجام دهند.
معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی 
با بیــان این که درگاه هــای مختلفــی را برای ثبت 

قرارداد کد رهگیری ایجاد کرده ایم گفت: 
با توجه به اســتقبال بالا از سامانه املاک 
و مســتغلات وزارت راه و شهرســازی به 
منظور تعادل بار ســامانه و پاسخگویی به 
همه ی تقاضاها تعــداد درگاه ها را افزایش  

داده ایم.
عباســی اصل تاکید کرد: امکان استفاده از 
خدمات  این سامانه توســط تلفن همراه وجود دارد 
اما بهتر اســت مراجعه کننــدگان از رایانه یا لپ تاپ 

برای ثبت قرارداد اجاره استفاده کنند.
وی در تشــریح چگونگی دریافت قرارداد کد رهگیری 
رایگان گفت: ابتــدا مالک در پنج مرحله مشــخصات 
ملک مورد نظر را ثبت می کند. ســپس مســتاجر این 
اقدام را صورت می دهد. مجددا موجر و سپس مستاجر 
اطلاعات را تایید می کنند. در مرحله ی بعد یک شاهد 
از طرف موجر و یک شــاهد از سوی مســتاجر قرارداد 
را امضا می کنند. یک ســاعت بعد کــد رهگیری صادر 

می شود.

اجاره

محمدحسین مقدم  اقدامات و اظهارات 
مسئولین در خصوص موانع اجرای نهضت 
ملــی و راه حل های موجود نشــان می دهد 
درک درســتی از اهمیت زمیــن برای حل 

مسئله ی مسکن وجود ندارد.
ماجرای نهضت ملی مســکن و راه حل های 
دولت دقیقاً مصــداق در جــازدن در حل 
مســاله اســت. وقتــی تعریف و تصــور از 
مســأله ای اشــتباه باشــد، هدف گذاری 
و روش حــل آن و نهایتــاً نتیجــه آن هم 
اشــتباه خواهد بود. عملکرد ضعیف نهضت 
ملی مســکن بعد از دو ســال، واکنش های 
مختلف وشتابزده ای را در میان دولتمردان 
برانگیخت. از زیر میز زدن سخنگوی دولت 
که صحت هدف گذاری ساخت سالانه یک 
میلیون مسکن را زیر سوال برد، تا تغییر در 

مدل اجرایی سازی این طرح.

مشارکت انبوه سازان و حمایت مالی 
صندوق ملی مسکن، دو تغییر جدید 

در نهضت ملی
دولــت در آخریــن تلاش هایش دســتور 
العملی به عنوان »دســتورالعمل ســاخت 
واحدهای طرح نهضت ملی مسکن با روش 
تأمین منابــع مالی نقــدی و غیرنقدی« را 
ابلاغ کرده اســت. طبق این دستورالعمل، 
در ســاختار کلی اجرای این طــرح علاوه 
بر دولت، شبکه بانکی، ســازنده و مردم، دو 
بازیگر دیگر نیز معرفی شــدند: انبوه سازان 
در قامت شــرکا دولت نه صرفــاً پیمانکار و 
صندوق ملی مســکن به عنــوان نهاد مالی 
پشــتیبانی طرح.با توجه به این ابلاغیه، به 
نظر می رســد تصور دولت از موانع اجرایی 
شدن نهضت ملی مسکن، عدم تناسب میان 
توان مالی دهک های پایین جامعه با شرایط 
اقتصادی این طرح اســت. بر اساس همین 
تصور و طبق ابلاغیه جدید دو تغییر مهم در 
فرآیند ساخت مسکن چهار میلیونی اتفاق 
می افتاد، اول آنکه صندوق ملی مســکن بر 
اســاس این دســتورالعمل، قرار است، به 
عنوان نهاد مالی پشــتیبان، وارد عمل شده 
و هر جا متقاضیان از تأمین به موقع ســهم 
آورده ناتوان شــوند، با تأمیــن مالی منابع 
موردنیــاز، از تأخیر در تکمیــل و تحویل 

واحدها جلوگیری کند.
تغییر بعدی مرتبط با انبوه ســازان اســت 
که قرار اســت به عنوان شــریک دولت در 

ساخت یک میلیون مســکن در سال نقش 
ایفا کرده و در قالب مدل مشــارکت ۷۰ به 
۳۰ مســؤولیت تأمین هزینه ای معادل ۳۰ 
درصد از ارزش کل پروژه را بر عهده خواهند 
گرفــت. در مقابل ۳۰ درصــد از واحدهای 
احداث شده به عنوان ســهم انبوه سازان از 
فرآیند مشــارکت، تعیین شــده است. ۷۰ 
درصد واحدهــا نیز به عنوان ســهم دولت 
از این مشــارکت به متقاضیان این واحدها 

تحویل داده می شود.

تکرار نکردن اشتباهات مسکن مهر
با لحاظ دو شــرطی که در این ابلاغیه آمده 
است، چالشی که در مسکن مهر مطرح بوده 
از بین می رود. بر اســاس این دستورالعمل، 
هزینه زمین با انبوه ســاز و در تعیین سهم 
وی از پروســه مشــارکت به قیمــت روز 
محاسبه می شود. انبوه ســاز همچنین این 
امــکان را دارد که بعد از رســیدن واحدها 
به پیشــرفت فیزیکی ۴۰ درصــدی آنها را 
از طریق پیش فروش به بــازار با قیمت روز 
عرضه کنــد یا در انتهای پــروژه، واحدها را 
با قیمت روز به بازار عرضــه کند و به فروش 
برساند. سیاســتگذار به دنبال آن است که 
پیشرفت پروژه را صرفاً به آورده متقاضیان 
گره نزنــد تا در صــورت نیــاوردن یکی از 
متقاضیان کل پروژه متوقف نشود. از طرف 

دیگر مشــروط کردن، مجوز پیش فروش 
واحدها و قیمت محاســبه شده زمین برای 
انبوه سازان به بعد از پیشرفت ۴۰ درصدی 
پروژه و اتمام ساخت، ضمانتی برای سرعت 

بخشیدن به فرآیند ساخت است.

اقدام خوب اما ناکافی
این اقدام دولت گامی رو بــه جلو در ارتباط 
با نهضت ملی مســکن به حســاب می آید، 
چرا که ســعی دولت در شفاف شدن و دقت 
بیشتر این طرح است. از یک سو برای اولین 
بار در رابطه با طرح ملی، هم قیمت تقریبی 
و نزدیک به واقعیت بازار واحدها و هم متراژ 
آن ها مشخص شده و از ســوی دیگر نقش 
انبوه سازان و صندوق ملی مسکن با جزئیات 
بیشتری ترسیم شــده که این نشان دهنده 
دقت بیشتر طراحان در این مرحله از ساخت 
مسکن میلیونی است. مهمترین ایرادی که 
در اینجا قابل طرح بــوده تقلیل متاقضیان 
به دهک هــای پایین جامعه اســت. در این 
خصــوص سیاســتگذار با مســائل مهمی 

مواجه است.

گسترش حریم شهری به جای 
راهکارهای موقت

۱- درصــورت موفقیــت طــرح نهضــت 
در قالب خانه هــای انبوه، چنــد درصد از 

مشکلات حوزه مســکن حل خواهد شد؟ 
آن دسته از مســکن مهرهایی که ساخته و 
به اتمام رســید چقدر توانســت مشکلات 
حوزه مســکن را حل وفصل کند؟ واقع امر 
آن است که ســاخت خانه های انبوه در این 
شــیوه فعلی، در موفق ترین حالت آن فقط 
می تواند به عنوان یک مســکن موقت عمل 
کند و بعــد از مدتــی خود تبدیــل به یک 
معضل اجتماعی فرهنگی می شــود. فرهاد 
بیضایی کارشناس حوزه مســکن با تاکید 
بر اشتباه بودن این اســتراتژی دولت ها که 
مبتنی اســت بر اعطا زمین رایگان، درباره 
طرح های حمایتی حوزه مســکن گفت: »با 
توجه به سیاست های فعلی که به دنبال اعطا 
زمین های ارزان قیمت به صورت ۹۹ ســاله 
به مردم اســت، طرح نهضت ملی مســکن 
نیز منجر به تأمین مســکن متناسب با نیاز 

نخواهد شد.
از آنجــا که همــه دولت هــا، ابتدایی ترین 
استراتژی شــان در حوزه مســکن، ساخت 
مســکن در استطاعت اســت نه متناسب با 
نیاز، لذا این مشکل همچنان پایدار خواهد 
بود. این ایده که دولت بــه دنبال در اختیار 
قرار دادن زمین رایگان برای مردم باشــد، 
باعث اســتفاده از زمین های نامرغوب است 

که منجر به سکونت پایدار نخواهد شد.
پافشاری اشتباه سیاستگذاران بر عرضه ۹۹ 

ساله زمین باعث می شود منابع دولت و مردم 
هدر برود و سود اصلی را هم دلالان خواهند 
برد، همانطور که الان مســکن مهر به دست 
دلالان است.راه اصلی باز شدن حریم شهری 
است، افزایش حریم شهر و محدوده خدماتی 
شــهر و فروختن زمین به مــردم مبتنی بر 
ارزشــی که دارد، باعث می شــود هم زمین 
مرغوب به مردم داده شود و هم ساخت و ساز 
به صورت باکیفیتی صــورت گیرد که نتیجه 

آن تأمین مسکن دائمی مورد نیاز است.«

تراکم سازی خود عامل ایجاد 
بحران های فرهنگی

۲- اگر از مســاله جانمایی نامرغوب زمین 
که نتیجه ی محتمل سیاست اعطای زمین 
رایگان اســت، هم عبور کنیم، تراکم سازی 
خود بستری اســت برای ایجاد مشکلات و 

معضلات جدید.
دکتر عباس جهانبخش، عضو هیئت علمی 
دانشگاه هنر اصفهان در خصوص معضلات 
متراکم ســازی به ایــران گفــت: »تجربه 
ثابت کــرده که زندگی در ســاختمان های 
متراکم و ســبک زندگی ای که سکونت در 
ســاختمان های بلندمرتبه به ساکنان خود 
تحمیل می کند، باعث بروز معضلات جمعی 
و فــردی زیــادی خواهد شــد. تحقیقاتی 
که در این حوزه انجام شــده اســت نشان 
می دهــد مســکن بلندمرتبه برای اقشــار 
مختلف جامعــه، بخصوص کــم درآمدها 
که اتفاقاً در طرح های کلان مســکن سازی 
عمــده جامعه مخاطب طرح ها را تشــکیل 
می دهند، سبب ساز مشــکلات عدیده ای 
برای خانواده ها و جامعه می شود. دربرخی 
موارد این مشــکلات اجتماعــی به قدری 
شــدید بودند که در پروژه پروئیت ایگو که 
نماد معماری Pruitt–Igoe مدرن آمریکا 
بود، برای از بین بردن این معضلات، تصمیم 
به از بین بردن تمامی ســاختمانها و انتقال 
ساکنین به مناطق مســکونی دیگر گرفته 
شــد.«نهایتاً می توان گفت با این دســت 
فرمان دولت برای تأمین مسکن ۴میلیونی، 
در صورت اداوه روند فعلی بازهم مشــکلات 
حوزه مســکن پابرجا خواهد ماند. آنچه از 
مســئولین انتظار مــی رود، تصمیم گیری 
همراه بــا ملاحظه تمامی جوانب اســت تا 
هم ســرمایه های اجتماعی و هم اقتصادی 

کشور از بین نرود.

معاونوزیرراهوشهرسازیخبرداد؛ثبتبیشاز۱۵هزارقرارداداجارهرایگان

عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی مطرح کرد

سرمایهگذاریخارجیصندوقتوسعهملیماموریتیبرایصیانتوحفظارزشمنابعارزی
خریــدار   عضو هیــات عامــل صندوق 
توسعه ملی گفت: ســرمایه گذاری خارجی 
مأموریتی اســت که از طریــق آن صندوق 
می تواند منابع ارزی کشور را صیانت کند و 

ارزش آن را حفظ و بر آن بیافزاید.
حسین عیوضلو درباره الزام سرمایه گذاری 
خارجی نسبت به ســرمایه گذاری داخلی، 
اظهــار داشــت: ســرمایه گذاری خارجی 
بــرای صندوق هــای ثــروت در حکم یک 
الزام راهبردی اســت، الزامی کــه اهداف 
ثروت آفرینــی و ســودآوری صندوق ها را 
محقــق می کنــد.وی در تشــریح جایگاه 
ویژه »ســرمایه گذاری خارجی« در برنامه 
صندوق هــای جهانی، با اشــاره بــه آمار 
گفت: به استناد آمارهای منتشره یک دهه 
گذشــته، میزان ســرمایه گذاری خارجی 
صندوق ها تا ســال ۲۰۱۸ رونــد صعودی 
داشــته و در این ســال، ســرمایه گذاری  
خارجــی بالــغ بــر ۸۲ درصــد از ســبد 
ســرمایه گذاری های صندوق ها را به خود 
اختصاص داده و تنهــا ۱۸ درصد منابع در 

داخل کشورها سرمایه گذاری  شده است.
عضــو هیات عامــل صندوق توســعه ملی 
افزود: در سال ۲۰۱۹ به واسطه شیوع کرونا 
و اختــلال در زنجیره های تامیــن جهان، 
این روند معکوس شــد و در ســال ۲۰۲۰ 
ســرمایه گذاری خارجــی صندوق هــا به 
پایین ترین میزان خود رســید و سهمی ۵۴ 

درصدی از کل سرمایه گذاری ها پیدا کرد.
عیوضلو ادامه داد: اما بــا پایان همه گیری و 
برقراری مراودات جهانی، ســرمایه گذاری 
خارجی صندوق های ثروت ملی با شــتاب 

بیشتری از سر گرفته شد و از نسبت ۲۰۱۸ 
هم گذر کرد و در پایان ســال ۲۰۲۲، سهم 
سرمایه گذاری خارجی صندوق ها به اندازه 
۸۵ درصد از کل سرمایه گذاری ها رشد کرد. 
ظرفیت های تازه، جذابیــت، قابلیت بالای 
خلق ثروت و البته کم خطــر بودن، به مانند 
یک آهن ربا، صندوق های ثــروت ملی را به 
سوی ســرمایه گذاری در بازارهای خارجی 
ســوق می دهد.وی درباره اقدامات صندوق 
توســعه ملــی در زمینه ســرمایه گذاری 
خارجی، بیان کرد: سرمایه گذاری خارجی 
به عنوان یکی از ابزارهای حفظ منابع ارزی و 
همچنین خلق ثروت در اساسنامه صندوق 
توســعه ملی دیده شــده و صنــدوق این 
ظرفیت را داشته که اقدام به سرمایه گذاری 
خارجی کنــد. حتی ظرفیت هــای قانونی 
مناســب و متعــددی نیز طی ســال های 

گذشته بر این کارکرد تاکید داشته است.
عضــو هیات عامــل صندوق توســعه ملی 
ادامه داد: با بسترســازی مناســبی که طی 
یک ســال اخیر در این صندوق فراهم شده 
اســت موضوع ســرمایه گذاری خارجی در 
کشــورهای مختلف در قالب چندین پروژه 
مهم نیروگاهی، پالایشگاهی، پتروشیمی و 
دارویی شروع شــده و مراحل و فرآیندهای 

مرتبط در حال پیگیری است.

آیا موانع خارجی چون تحریم ها مانع 
سرمایه گذاری خارجی بوده است؟

عیوضلو در پاســخ به این ســوال که تحریم 
مانع ســرمایه گذاری خارجی بوده است؟ 
گفت: خیر چنانکــه در حوزه هــای دیگر 

اقتصاد هــم بارها عنــوان می شــود بعضاً 
محدودیت های داخلی، وزنه  ســنگین تری 
نســبت به تحریم ها بوده و فرصت را از بین 
برده اســت. در شــرایط ویژه و تحریم نیز 
امــکان فعالیت و ســرمایه گذاری خارجی 
وجود دارد ولی متأســفانه ایــن زمینه در 

صندوق هیچ گاه فراهم نشده است.
وی اضافــه کرد: صندوق توســعه ملی نگاه 
جدیدی را برای حضور در عرصه بین الملل 
برنامه ریزی کرده که فراتر از الگوهای رایج 
تحریم اســت. از این رو صندوق توسعه ملی 
جانمایی جدیــدی را در عرصه فعالیت های 
بین الملل در دســتور کار قرار داده است که 
بخشــی از آن به عنوان نظریه زنجیره های 
مکمل ارزش در ســاحت جهانــی و تئوری 
وابســتگی متقابل بین کشــورهای همسو 

دنبال می شود.
عیوضلــو در خصــوص تغییر اســتراتژی 
صندوق از سرمایه گذاری داخلی به خارجی 
توضیــح داد: به طور حتم ســرمایه گذاری 
داخلــی در قالب ارائه تســهیلات به بخش 

خصوصی و غیردولتی در ۱۰ ســال گذشته 
اقدام مفیدی بوده اســت؛ ولی در حکمرانی 
نویــن و بــا هــدف ارزش آفرینــی و خلق 
ثروت برای نســل های آتی، علاوه بر اینکه 
سرمایه گذاری خارجی در اولویت و دستور 
کار قــرار گرفته، شــکل ســرمایه گذاری 

داخلی هم تغییر یافته است.

مأموریت جدید صندوق توسعه ملی
عضــو هیات عامــل صندوق توســعه ملی 
بیان کــرد: این صنــدوق تاکنون بــا ارایه 
تســهیلات به واحدهای تولیــدی به نوعی 
ســرمایه گذاری غیرمســتقیم از طریــق 
بانک هــای عامــل داشــته اســت؛ اما در 
مأموریت جدید خــود قصــد دارد به طور 
مستقیم وارد بخش ســرمایه گذاری شده و 
مشارکت داشته باشد، چنانکه به ماموریت 
جدید خرید سهام و مشــارکت صندوق در 

پروژه ها نیز افزوده خواهد شد
وی افــزود: نکته دیگــر اســتراتژی ورود 
و خروج بــه موقــع از این طرح ها اســت و 
طرح هایــی کــه دارای توجیــه اقتصادی 
کافی نباشــند از ابتدا شناســایی شده و به 
طور طبیعی صنــدوق وارد این نوع طرح ها 

و پروژه ها نمی شود.
عیوضلــو اظهار داشــت: صندوق توســعه 
ملی در اســتراتژی جدید خود به دسترسی 
به منابع و دارایی هــای مولد و ارزش آفرین 
توجــه دارد و از این رو می توانــد به عنوان 
محرّک ســایر دســتگاه های اجرایی تلقی 
شــود. برای مثال با ایجاد صندوق مشترک 
بیــن ایــران و یک کشــور خارجــی کل 

فعالیت های اقتصــادی و پروژه های دارای 
توجیه فی مابیــن دو کشــور ارزیابی و در 

مرحله بعد تأمین مالی می شود.
عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی درباره 
مزایای ســرمایه گذاری خارجــی با وجود 
نیاز طرح های توسعه ای به سرمایه گذاری، 
گفت: در اینکه در داخــل نیاز به منابع مالی 
وجــود دارد، تردیدی نیســت؛ طرح های 
توسعه ای، زیرساختی، اشــتغال زا و تولید 
همــواره نیازمند منابع مالی برای توســعه 
هســتند؛ اما باید ماموریت صندوق توسعه 
ملی را یک بار دیگر مرور کنیم تا بدانیم چرا 
ســرمایه گذاری خارجی برای این صندوق 

حتی از »نان شب« واجب تر است.
وی تاکید کرد: صندوق توسعه ملی، خزانه 
دولت و بانک مرکزی نیست که بودجه های 
جاری مواقع ضرور و یا کسری منابع بانک ها 
را تامین و جبران کنــد؛ بلکه صندوقی بین 
نســلی اســت که هدفش حفظ منابع ملی 
برای نسل های آتی است. اگر ما مسئولیتی 
نســبت به آیندگان نداریــم و بی توجه به 
ســهم آیندگان، خود را مالــک تمام منابع 
ملی می دانیم، پس صندوق توسعه ملی هم 
کارکردی ندارد؛ اما این چنین نیست؛ نفت و 
گاز سرمایه ملی اســت و هیچ گاه سرمایه را 
صرف هزینه های جاری نمی کنند؛ سرمایه  
را باید حفظ کــرد و از منافع حاصل گردش 

آن، منتفع شد.
عیوضلو تصریح کــرد: اگــر مقصودمان از 
صندوق توســعه ملــی، چیزی شــبیه به 
صندوق های ثروت جهانی است، کارکردی 

جز حفظ منابع و سرمایه گذاری ندارد.
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برای سال تحصیلی جدید
زمانثبتناموامهایفرزندآوریوازدواج

دانشجوییاعلامشد
رئیس صندوق رفــاه دانشــجویان وزارت علــوم زمــان ثبت نام وام 
فرزندآوری و ازدواج دانشجویی را برای سال تحصیلی جدید اعلام کرد.

مســعود گنجی با اشــاره به وام فرزندآوری و ازدواج دانشجویی گفت: 
صندوق رفاه دانشــجویان وزارت علوم به منظور حمایت از قانون جوانی 
جمعیت و فرزند آوری، کمک هزینــه ای را تحت عنوان وام فرزند آوری 
دانشجویی برای داوطلبان متأهل دانشــجو در دانشگاه های سراسری 
پیــش بینی کرد تــا دانشــجویان متأهــل بتوانند بخشــی از مخارج 
فرزندآوری را پوشش دهند.وی ادامه داد: بنابراین با توجه به تسهیلاتی 
که از سوی صندوق رفاه دانشجویی برای این دسته از داوطلبان مشخص 
شــده، متقاضیان واجد شــرایط ثبت نام می تواننــد در تمامی مقاطع 
تحصیلی، با تهیه مدارک موردنیاز در زمان اعلام شده نسبت به تکمیل 
فرم ثبت نام وام فرزندآوری دانشــجویی اقــدام کنند.رئیس صندوق 
رفاه دانشــجویان افزود: به ازای تولــد هر فرزند ۷ میلیــون تومان وام 
فرزند آوری پرداخت می شود، دانشــجویان متأهل فقط درهمان سال 
که فرزندشان متولد شــده می توانند برای دریافت این وام اقدام کنند.
گنجی تاکید کرد: به ازای ازدواج دانشــجویی نیــز ۷ میلیون تومان وام 
ازدواج دانشجویی پرداخت می شــود.وی اظهار داشت: وام فرزندآوری 
و ازدواج دانشــجویی مازاد بر وام های دیگر دانشــجویی است، قبلًا اگر 
دانشجویی برای تولد فرزند و یا ازدواج وام ضروری دریافت می کرد دیگر 
نمی توانســت برای خرید لوازم کمک آموزشــی از وام ضروری استفاده 

کند، اما امسال این وام مستقل از وام ضروری شده است.
رئیس صندوق رفاه دانشجویان گفت: دانشجویان می توانند به محض 
شروع ثبت نام وام های دانشجویی در ســال تحصیلی جدید که از اول 
آبان ماه آغاز خواهد شــد، به آدرس ســایت صندوق رفاه دانشجویان 

مراجعه کرده و ثبت نام خود را انجام دهند.

وزیر بهداشت خبرداد
ایجادبازارداروییایراندرتاجیکستان

  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی با تاکید بر استفاده از ظرفیت 
داخلی ایــران در تولید دارو و تجهیزات پزشــکی، گفت: دیپلماســی 
و گردشــگری ســلامت و ایجاد بازار دارویی در تاجیکســتان تقویت 

می شود.
بهرام عین اللهی روز یکشنبه افزود: نزدیکی های فرهنگی و زبانی ایران 
و تاجیکستان بسیار است و ســفر به این کشــور با چند هدف مهم در 
حوزه ســلامت صورت می گیرد که ایجاد بازار دارویی بــرای ایران در 
تاجیکســتان از اهم محورهای آن است.وزیر بهداشــت با بیان این که 
ایران بیش از ۹۸ درصد نیاز دارویی خود را بر اســاس توان داخلی رفع 
کرده اســت، خاطرنشــان کرد: این ظرفیت می تواند بازار خوبی برای 

صنعت دارویی ایران در کشورهای منطقه ایجاد کند.
عین اللهی ســفر دو روزه بــه تاجیکســتان را در مســیر تقویت 
دیپلماســی ســلامت دانســت و اظهارداشــت: در این ســفر به 
دنبال صــادرات تجهیزات پزشــکی و دارویــی و تقویت ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان در تولید و توســعه بازار تجهیزات پزشکی 
ایران هســتیم و از مراکز درمانی و دانشــگاهی تاجیکستان بازدید 
می کنیم.وزیر بهداشــت تصریح کرد: با توجه به زبان مشترک ایران و 
تاجیکستان، گسترش گردشگری سلامت از دیگر محورهای این سفر 
است و در تلاشــیم هر چه زودتر برای انتخاب و اعزام رایزن سلامت به 

کشورهای دوست اقدام کنیم.

دیوار

 رئیس پلیس فضای تولید و تبــادل اطلاعات پایتخت 
در خصــوص فرصت طلبی و سوءاســتفاده شــیادان 

سایبری از ایام ماه محرم هشدار داد.
 سرهنگ داود معظمی گودرزی روز یکشنبه با اشاره به 
فرا رسیدن ایام ســوگواری حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع(، اظهار داشــت با توجه به فرا رســیدن ایام محرم، 
افراد ســودجو با سوءاســتفاده از عواطف و احساسات 
مذهبی مردم با بهانه های مختلــف از جمله کمک به 
نیازمندان و فروش کالاهــای مورد نیاز این ماه اقدام به 

کلاهبرداری می کنند.
این مقام انتظامی بیان نمود: شهروندان هرگونه واریز 
وجه مربوط به نذورات را به شماره حساب هیئت های 

مذهبی و مؤسسات خیریه معتبر و شناخته 
شــده واریز کــرده و جهت پیشــگیری از 
ســرقت و یا هرگونه سوءاستفاده از اطلاعات 
کارت هــای بانکی از مراجعه بــه لینک های 
پرداخت درگاه بانکی منتشر شده در فضای 

مجازی خودداری کنند.
وی افزود: در روشی دیگر از این کلاهبرداری 

ها نیز شــاهد کلاهبــرداری با عنوان فــروش اقلام و 
اجناس مخصوص ایام محرم هستیم که در این شگرد 
مجرمانه، مجرمین با ایجاد صفحات درگاه بانک جعلی 

)فیشینگ( به دنبال سرقت اطلاعات کاربران هستند.
رئیس پلیــس فتا پایتخت با اشــاره بــه متصور بودن 

افزایش سوء اســتفاده های احتمالی در این 
ایام توضیح داد: در این روش مجرمان با درج 
آگهی های دروغین در شبکه های اجتماعی 
از قبیل فــروش اجنــاس و اقــلام محرم با 
کمترین قیمــت، کاربران را بــه درگاه های 
جعلی بانکی هدایــت و درنهایت به اطلاعات 
بانکــی هموطنان دسترســی و اقــدام به 
برداشت غیرمجاز می کنند، هموطنان می بایست دقت 
داشته باشند در صورتی که قصد خرید اینترنتی دارند 
فقط از طریق ســایت های معتبر که دارای نماد اعتماد 
الکترونیکی است اقدام کنند و هرگز فریب آگهی های 

دروغین را نخورند.

ســرهنگ معظمی گودرزی بیــان داشــت: یکی از 
مهمترین اهــداف پلیس در فضای مجــازی، ارتقای 
سطح سواد رسانه ای شهروندان در حوزه فضای سایبر 
و به تبع آن افزایش امنیت سایبری در راستای کاهش 
آمار جرائم سایبری و اســتفاده امن کاربران از این فضا 

است.
رئیس پلیس فتــا تهران بزرگ به شــهروندان توصیه 
کرد: شــهروندان مــی توانند جهت ارتقــاء اطلاعات 
http:// ســایبری خود به ســایت پلیس فتا به آدرس
www.cyberpolice.ir مراجعــه کننــد و هرگونه 
موارد مشکوک را نیز از طریق مرکز فوریتهای سایبری 

با شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ اطلاع رسانی کنند.

پلیس

خریدار  مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: در حال حاضر از لحاظ علمی در رتبه 
چهارم تولید علم طب ســنتی در دنیا قرار 
داریم و توسعه این نوع طبابت هم به صورت 

ویژه در دستور کار دولت قرار دارد.
نفیسه حســینی یکتا به مناسبت روز ملی 
طب سنتی افزود: سند ملی گیاهان دارویی 
در زمره اســناد بالادستی کشــور است که 
بسیار دقیق و با جزئیات در حوزه کشاورزی 
و گیاهان دارویی، طب ســنتی و داروسازی 
سنتی تدوین شده است اما در اجرا با کندی 

مواجه هستیم.
وی اظهار داشت: تســریع در اجرایی شدن 
مصوبه ارتقاء ســاختار دفتر طب ایرانی به 
معاونت، اجرایی کردن ســند ملی گیاهان 
دارویــی و ادغــام خدمات طــب ایرانی در 

ساختار نظام سلامت ضروری است.
حســینی یکتا با اشــاره روند اجرایی شدن 
طرح ادغــام خدمات طب ایرانــی در نظام 
سلامت تاکید کرد: باید به جایی برسیم که 
طب ایرانی جایگاهی همچون طب رایج در 
کشور پیدا کند و مردم به راحتی به خدمات 

طب سنتی دسترسی داشته باشند.
به گفته وی، طب ایرانی یک طب مبتنی بر 
شواهد علمی و مطرح در عرصه جهانی است 
و با عنوان پرشین مدیسین از سمت سازمان 
جهانی بهداشت به رسمیت شناخته شده و 
باید قدر این گنجینه ای را که در طول تاریخ 
به دست ما رسیده است را بدانیم و در قالب 
نشســت ها و ســمینارها ظرفیت های این 
مکتب غنی طبی را به همگان معرفی کنیم.

این مقام مسوول در وزارت بهداشت، افزود: 
با توجه به مقالات و مســتنداتی که فراهم 

شــده و مطالعات و پژوهش هایی که در این 
حوزه صــورت گرفته اســت؛ در دنیا حرف 
برای گفتن داریــم، طب ایرانــی می تواند 
دریچه ای برای پیشــرفت در حــوزه نظام 
سلامت باشــد و در صورت توسعه منطقی؛ 
به عنوان فضایی در جهت رونق اقتصادی و 

اشتغال مدنظر قرار گیرد.
حســینی یکتا با اشــاره به فعالیت هشت 
دانشــکده طب ایرانــی در کشــور، گفت: 
بیش از ۵۰۰ نفر در رشــته طب ایرانی فارغ 
التحصیل شده اند و تقریبا همین تعداد نیز 

در حال تحصیل هستند.
وی افزود: دانشــکده های علوم پزشــکی 
متقاضــی تاســیس دانشــکده های طب 

ایرانی هستند و آموزش ۲ واحد طب ایرانی 
در هفت رشــته و تدوین درسنامه برای این 
رشــته ها در برخی دانشــگاه ها از کارهای 
دیگری اســت که در این زمینه انجام شده 
و بیش از ۶۰ هزار دانشــجو تا بــه امروز این 
رشــته را گذرانده اند. همچنین پیشــنهاد 
برگزاری دوره های مهارتی برای رشته های 
پرستاری و پزشکی از جمله کارهایی است 

که صورت گرفته است.
مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل با اشــاره 
به فعالیت های دفتر طب ایرانی و مکمل در 
حوزه بین الملل توضیــح داد: در این زمینه 
تعاملات بســیار خوبی در سطح بین الملل 
داریــم چراکــه صاحب یکــی از طب های 

ســنتی دنیا هســتیم؛ هر اقدام در راستای 
بین المللی ســازی طب ایرانی، علاوه بر آن 
که ظرفیت های این حوزه را نشان می دهد 
فرهنــگ جمهــوری اســلامی را منتقل 
می کند و ما در دفتر طــب ایرانی این حوزه 

را جدی دنبال می کنیم.

توجه دولت مردمی به توسعه طب ایرانی
حســینی یکتا با اشــاره به اینکه در دولت 
سیزدهم و در ســند تحول دولت مردمی، 
توسعه طب ایرانی و استفاده از ظرفیت های 
آن مورد تاکید ویژه قــرار گرفته و به منظور 
تحقق اهداف اســناد بالادســتی موظف به 
انجام اقدامات موثر در این زمینه هســتیم؛ 

گفت: باید براســاس اســناد داخلی به احیا 
کردن این نوع طب اقــدام کنیم و به صورت 
تلفیقــی و ادغام یافته در نظام ســلامت در 

کنار طب رایج از آن بهره مند شویم.
وی افــزود: رویکــرد ســازمان جهانــی 
بهداشــت طب تلفیقی اســت؛ یعنی طب 
رایج و طب های ســنتی و مکمل باید با هم 
تلفیق شــوند تا بهترین خدمات را در حوزه 
سلامت به مردم ارائه دهند. در داخل کشور 
هم اســناد بالادســتی همچون سند ملی 
گیاهان دارویی مصوب شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و بند ۱۲ سیاســت های کلی نظام 
سلامت ابلاغی رهبر معظم انقلاب را داریم 
و این ها اســناد بالادســتی و ملی هستند و 

باید در کشور اجرایی شوند.
حسینی یکتا تاکید کرد: اگر ارتقاء ساختار 
دفتر طب ایرانی انجام شــود؛ اجرای اسناد 
بالادستی و سیاست های کلی نظام سلامت 
و طرح ادغام خدمات طــب ایرانی در نظام 
سلامت، چه در دانشگاه های علوم پزشکی 
و هم در ســطح وزارت بهداشــت تسهیل 
خواهد شد و نیز از سواســتفاده برخی افراد 
غیر علمی که اقداماتشــان منجر به تخریب 
چهره علمی ایــن مکتب طبی می شــود، 

گرفته خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: زمانی به بیمار ارائه 
بهترین خدمات را داریم که بهترین شیوه ها 
و روش ها را بــرای درمان بــه کار ببریم که 
این اتفاق در سیاســتگذاری ها دیده شده و 
مسیر آن در حال سپری شــدن است. باید 
به جایی برســیم که طب ایرانی جایگاهی 
همچون طب رایج در کشور پیدا کند و مردم 
به راحتی به خدمات طب سنتی دسترسی 

داشته باشند.

خریدار   رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران از افزایش مشوق های بافت فرسوده 
ســخن گفت و معاون حمل و نقل و ترافیک 
شــهرداری تهران نیــز از قــرارداد تامین 
یک هزار و ۴۶۰ اتوبوس تا پایان امســال و 
همچنین تلاش برای انعقــاد قرارداد ورود 
۱۰۰ دستگاه اتوبوس ســه کابینه از کشور 

ترکیه، خبر داد.
مهدی چمران  روز یکشنبه در حاشیه یکصد 
و شصت و یکمین جلسه شــورای اسلامی 
شهر تهران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
طرحی در خصوص بافت فرســوده شهری 
به شــورا آمد که بررســی های زیادی روی 
آن انجام شد و برای تشــویق بیشتر در این 
زمینــه، تغییراتــی ایجاد خواهد شــد؛ به 
طوریکه در گذشته وقتی ۱۵۰ متر تجمیع 
می شــد مالکان ۸۰ درصد جایزه دریافت 
می کردند که به ۱۲۰ متــر تقلیل پیدا کرد 
و اختصاص ۱۰۰ درصد تخفیف به تجمیع 
واحدهای ۲۰۰ متری نیز به ۱۵۰ متر رسید 
تا تعداد بیشــتری از واحدها با هم تجمیع 

شوند.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران تأکید 
کرد: در برخی شــهرها ســطح کافی برای 
ساخت و ســاز وجود دارد اما ساخت و ساز 
صــورت نگرفته اســت؛ در تهــران نیز در 
برخی خیابان ها ساختمان هایی با وضعیت 
نامناســبی داریم که مایه آبروریزی است و 
باید نوسازی شود لذا در زمین های جدید که 
تاسیسات نیاز دارد، نباید ساخت و ساز شود 

بلکه باید بافت فرسوده را نوسازی کرد.
وی افــزود: متاســفانه هنــوز تجمیــع به 
فرهنگ تبدیل نشده و باید تلاش کنیم که 

تجمیع افزایش پیدا کند. 
چمران ادامه داد: روز گذشــته جلساتی را 
با کارگروه پژوهش برگــزار کردیم و بزودی 
هم با رئیس کل ثبت اســناد و املاک جلسه 
داریم تا صدور سند در بافت فرسوده تسریع 
شــود.رئیس شورای اسلامی شــهر تهران 
اظهار داشــت: انتصابات یک ساله است که 
خود جای بحــث دارد و حکمی که در حال 
حاضر صادر شــده قرار بوده که یک ســاله 

نباشــد و تا پایــان دوره باشــد.وی افزود: 
شــورا دخالتی در انتصابات ندارد و هریک 
از اعضــا نظری دارند، بنابراین از کل شــورا 

نظرخواهی نشده است.
چمــران با بیــان اینکه شــهردار در هیات 
دولت حضور دارد و تغییــر جایگاهی انجام 
نمی شــود.گفت: با توجه به تشکیل قرارگاه 
اجتماعی، آقای زاکانی توضیحاتی به رییس 
جمهور دادند و قرار شــد مشورت بیشتری 
بدهد.اعضای شورای اســلامی شهر تهران 
در ابتدای جلسه ســخنان مهدی چمران را 

شنیدند و تذکرات ورود کردند.
اعضای شورای اســلامی شــهر تهران در 
ادامه جلســه امروز خود گزارشی از معاون 
حمل ونقــل و ترافیک شــهرداری تهران 
دریافت کردند.جلال بهرامی معاون حمل 
و نقل و ترافیک شــهرداری تهــران در این 
گزارش اقدامات انجام شده در حوزه حمل و 
نقل و ترافیک را اعلام کرد و گفت: برنامه ها 
بر اساس چشم انداز شهرداری انجام شده و 
مبالغ مورد نیاز بــرای اجرای طرح ها نیز در 

گزارشات لحاظ شده است.
بهرامی افزود: مبلغ ابلاغی امســال نزدیک 
به ۱۹ هزار میلیارد تومان بوده و ســرفصل 
های آن کاملًا مشــخص اســت و تا امروز 
۱۱۶ هزار میلیارد تومان کار تعریف شده و 
این عددی نیســت که صرفاً شهرداری باید 
آن را بپردازد.وی اظهار داشــت: ۶۲۷ هزار 
میلیارد تومــان برای طرح ها نیاز اســت و 
۳۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از ۱۱۶ هزار 

میلیارد تومان به تاکسیرانی برمی گردد.
وی با بیان اینکه ۳۰ تــا ۴۰ درصد این عدد 
از محل غیرنقد اســت، گفت: هشــت هزار 
میلیارد تومان از قرارداد اتوبوس ها نیز غیر 
نقد است و نزدیک به همین عدد نیز از سوی 
بانک ها پیگیری می شــود و بخشی نیز به 

صورت نقد است.
معاون شهردار تهران خاطرنشان کرد: برای 
انجام تعهدات در مترو بــه بیش از ۶۰ هزار 
میلیارد تومان و در بخــش اتوبوس به بیش 

از ۷۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
وی افــزود: در ســال ۱۴۰۲ نزدیک به ۲۰ 

هــزار میلیارد تومــان کار تعریف شــده و 
اعتبار امسال بخش مترو، چهار هزار و ۲۶۰ 

میلیارد تومان است.
بهرامی تاکید کرد: در برنامه چشــم انداز، 
این عدد بیــش از ۲۰ هزار میلیــارد تومان 
اســت اما برای تکمیل خطوط مترو به ۶۱ 

هزار میلیارد تومان نیاز دارد.
وی افــزود: در برنامه چشــم انداز امســال 
احداث ۱۳ ایســتگاه، بازسازی ۲۱۱ واگن، 
چهار هزار دســتگاه ون، پنج هزار دستگاه 
تاکسی و هشت هزار دستگاه موتورسیکلت 

برقی را پیش بینی کرده ایم.
بهرامی همچنین از پیــش پرداخت ۵۰۰ 
دستگاه به شرکت اسنا خبر داد و گفت: هزار 
میلیارد تومان پول نقد پرداخت شده و سه 
برابر آن ملک در اختیار قرار داده شده است.

وی افــزود: به جز این، هزار دســتگاه نیز به 
قرارداد قطعی رســیده و ابلاغ شده و ۵۰۰ 

دستگاه نیز به قرارداد قطعی رسیده است.
به گفته وی، با احتساب هزار دستگاهی که 
ماه قبل قرارداد بســته بودیــم، در مجموع 
تعداد اتوبوس هایی که قــرارداد آن منعقد 

شده به سه هزار دستگاه می رسد.
بهرامی بــا اعلام اینکه ما هــر هفته یکبار با 
وزیر صمت جلســه برگزار کرده ایم، یادآور 
شــد: پیگیری ها برای تأمیــن اتوبوس از 
تولیدکنندگان داخلی و خارجی انجام می 
شود. وزیر با جدیت پای کار است و با برنامه 
ریزی و روی باز مــوارد را پیگیری می کند 
و گفته که ۹ هزار میلیــارد تومان تنها برای 

پایتخت اختصاص خواهد یافت.
معاون حمــل و نقل و ترافیک شــهرداری 
تهران ادامــه داد: باید تا پایان ســال هزار و 
۴۶۰ دســتگاه اتوبوس تحویل داده شود و 
قراردادها را بدون واســطه و دلال با شرکت 

های اتوبوس سازی منعقد کرده ایم.
به گفته وی، هفتــه آینده به ترکیه ســفر 
خواهیم کــرد تا قــرارداد ۱۰۰ دســتگاه 
اتوبوس ســه کابینه را منعقد کنیم و مابقی 
قراردادها در نیمه دوم امسال منعقد خواهد 
شــد.بهرامی گفت: اگر بانک مرکزی برای 
گشــایش ارزی کمک کند، هــزار و ۴۶۰ 

دســتگاه را تا پایان ســال تأمین خواهیم 
کرد و همچنین ۵۰۰ دســتگاه دو کابینه و 
۵۰۰ دستگاه نیز بازسازی و به ناوگان اضافه 

خواهد شد.

اقدام مثبت راهور در منع ورود 
موتورسوران به تونل ها 

مهدی پیرهادی رئیس کمیسیون سلامت 
محیط زیســت و خدمات شــهری شورای 
اســلامی شــهر تهران از پلیس راهور برای 
ممانعت از ورود  موتورســیکلت سواران به 
تونل های شــهری برای حفظ جان راکبان 
تشــکر کرد.وی با بیان اینکه ســالها است 
که موتورســیکلت ها از تونل هــا و بزرگراه 
های اصلی شــهر تردد می کنند که موجب 
مشــکلاتی برای راکبان می شود، از پلیس 
راهور کــه به طــور جــدی از ورود و تردد 
موتورسیکلت ها به داخل تونل های شهری 

ممانعت می کنند، تشکر کرد.
پیرهادی در تذکر دیگری با بیان اینکه قرار 
بود وضعیت اماکن ورزشــی تعیین تکلیف 
شــود، اما هنوز این موضوع مشخص نشده 
است، گفت: تقاضا داریم که زودتر وضعیت 

اماکن ورزشی مشخص شود.
وی در تذکر دیگری با اشاره به وضعیت رفت 
و روب در شهر تهران با توجه به گرمای هوا، 
گفت: با توجه به شرایط امروز باید شهرداری 

تهران نســبت به رفت و روب و شستشــو 
مخازن اقدام سریع تری را انجام دهد.

وی ادامه داد: با توجه به گرمای هوا وضعیت 
تعــدادی از درختان مناســب نیســت و 
شــهرداری مناطق باید پیگیری کنند و آب 
را به درختان برســانند تا بــی آبی موجب 

خشکی برخی درختان نشود.  
وی گفت: ایــن  موضوع و آبرســانی به طور 
ویژه در بوســتان هــای جنگلــی از جمله 

چیتگر و سرخه حصار باید انجام شود.
عضو شورای اسلامی شهر تهران همچنین 
افزود: طــرح جایگزینی درختان ســبز با 
درختان خشک را به شهرداری تهران ارایه 
دادیم که در زمستان سال گذشته درختان 
خشــک را خارج و درخت ســبز بگذاریم تا 
مشخص شــود که درختان خشک در چه 

تاریخی اتفاق افتاده است.
وی با تاکید بــر اینکه باید درختان ســبز 
جایگزین درختان خشــک شــوند، اظهار 
داشــت: باید همه درختان خشک را حذف 

کنیم.
 زهرا شــمس  احســان دیگر عضو شورای 
شــهر تهران در تذکر پیش از دســتور خود 
ضمن تشــکر از برگزار کنندگان جشن ۱۰ 
کیلومتری نکوداشت روز عید غدیر، اظهار 
داشت: قطعا این اقدام  بسیار ارزشمند و بی 

نظیر در ابعاد مختلف قابل تقدیر است.  

هشدارپلیسفتانسبتبهکلاهبرداراناینترنتیمحرم

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه اجرائی قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140260312008001109تاریــخ 1402/03/29هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاســه 1401114412008000263تصرفات 
مالکانه و بلامعــارض متقاضی  آقای عبدالمجید جرجانی فرزند رحمن بردی به شــماره 
شناســنامه 4336کد ملی 49۷9083۵01 صادره از آق قلا در ششــدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت 130/10متر مربع ،درقسمتی از باقیمانده ششدانگ 
پلاک شماره 336- فرعی از 1-اصلی واقع در اراضی آق قلا بخش ۷_ حوزه ثبتی ملک 

شهرستان آق قلا از سهمی آقای عبدالحمید جرجانی تایید گردیده است.
 لــذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شــود در 
صورتی  اشــخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به مرجع ثبتی،دادخواســت خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکورو عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد .
  تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/26

 تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/0۵/10 
م.الف:162۷1 

مهناز جهانفر-  سرپرست اداره ثبت اسناد و ملاک ملک آق قلا
 از طرف مهناز جهانفر

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آیین نامه اجرائی قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140260312008001130تاریخ1402/03/31 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی شهرســتان آق قلا پرونده کلاسه 14011144120080004۵8 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم فرزانه ناروئی فرزند عبداله به شماره 
شناســنامه 9 کد ملی 2621684۷۵1 صادره از زاهدان در ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی به مساحت ۵00 متر مربع ،درقسمتی از باقیمانده ششدانگ 
پلاک شــماره 3-اصلی واقع در اراضی کسلخه بحش ۷حوزه ثبتی ملک شهرستان 
آق قلا از ســهمی اصلاحات ارضی تایید گردیده اســت لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دونوبت به فاصله1۵ روز آگهی می شوددر صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهــی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نماید بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکورو عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
. تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/0۵/10 

م.الف:16269 
مهناز جهانفر

 سرپرست اداره ثبت اسناد و ملاک ملک آق قلا از طرف مهناز جهانفر

آگهی مفقودی
برگ ســبز وســند ســواری پــژو PARSTU۵مــدل 1400رنگ 
موتور139B026289۵وشاســی شــماره  بــه  روغنــی  ســفید 

NAAN11FE9MH۷۵36۵2و شهربانی ایران 40_892ل49به 
نام امیر شفیعی مفقود واز درجه اعتبار ساقط می باشد.
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سینمایایرانباجشنوارهفیلمحوا
پایخانوادهایستاد

مهرداد عشــوندی جشــنواره بین المللی فیلم حوا با وجود برخی 
کاستی ها در اجرا که با لحاظ اولین دوره این جشنواره قابل چشم پوشی 
است و شرایط سخت اقلیمی و گرمای تابســتانی در نهایت با استقبالی 
فراتر از پیــش بینی های صورت گرفته به ســرانجام رســید و با اقبال 
هنرمندان و جامعه به اصل موضوع جشنواره یعنی خانواده، حق مطلب 

در برگزاری این جشنواره به خوبی ادا شد.
جشــنواره فیلم حوا که با همت سازمان ســینمایی و همکاری انجمن 
سینما جوان در تهران و ۱۲ استان دیگر انجام شد توانست اتفاق خوبی 
را در جلب توجه مخاطبین به ســینما و تاثیر گــذاری آن به مهمترین 
رکن زندگی جمعی ســالم در جامعه یعنی خانه و خانــواده رقم بزند. 
در مجموع فرآیند ریســک پذیر انجام و برگزاری چنین جشــنواره ای 
با موضوع خانواده اقدام مهمــی بود که به هر ترتیب شــکل گرفته و با 

موفقیت به پایان رسید.
یکی دیگر از نتایج خوب و قابل دفاع برگزاری جشنواره فیلم حوا حضور 
پر رنگ بانوان هنرمند و فیلم ســاز بود که می توان از آن به عنوان نقطه 
عطفی در پروسه برگزاری چنین جشــنواره ای یاد کرد و ضروری است 
در ادامه راه، مسئولین و سیاســتگذاران فرهنگی با نهادینه کردن این 
گونه نتایج فرهنگی حاصل از جشــنواره، برای آینده بهتر، برنامه ریزی 

کنند.
جای تردید نیســت که مدیران فرهنگی باید در حــوزه فرهنگ، هنر و 
رســانه و به طور خاص مدیوم تاثیر گذار سینما، آموزش  های گوناگون 
جدید را با استفاده از روش های ایجابی و قابل درک در ترویج ارزشهای 
والای انسانی برای نســل های جدید در دستور کار قرار دهند. برگزاری 
جشنواره موضوعی حوا با رویکرد خانواده نشــان داد که می تواند ابزار 

مناسبی در راه رسیدن به این اهداف باشد.
آنچه عیان است در ســینمای امروز به بحث زن و خانواده آنطور که باید 
پرداخته نشده اســت اما بدیهی است برگزاری و اســتمرار این گونه از 
جشــنواره ها با اهداف تقویت جریان گفتمان خانواده محور، شناسایی 
و تحکیم عوامــل موثر بر روابط اعضای خانواده و در نهایت پاسداشــت 
اســتعدادها و جریان های فعال ســینمایی که در حوزه زنان و خانواده 
فعالیت می کنند در رســیدن به مقصود حایز اهمیت است و این باری 
بر دوش سینما اســت تا فراتر از صنعتی و اقتصادی نگری، در این حوزه 
با نگاه دقیق و ظریف به اصالت موضوع خانــواده با حفظ و حایز اهمیت 
دانســتن کرامت بانوان پرداخته تا در نهایت به هدف مطلوب برسیم و 

جامعه با آغوش باز فرهنگ اصیل ایرانی و اسلامی را پذیرا باشد.

روح الله زمانی: 
نیامدمکهجایزههارادروکنم

 بازیگر ســینما و برنده جایزه مارچلو ماســترویانی به عنــوان بازیگر 
نوظهور از هفتاد و هفتمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم ونیز گفت: 
ســینما را درون خودم حس می کنم، نیامدم کــه جایزه ها را درو کنم، 

آمدم که جایگاه واقعی خودم را در سینما پیدا کنم.

روح الله زمانی اظهار داشــت: آرزوی مادرم این است که قطعا بهترین ها 
برای من اتفاق بیافتد و دم مادرم گرم.وی ادامه داد: خســته شدن برای 
من در ســینما وجود خارجی ندارد، در هر حال ســینما را درون خودم 
حس می کنم. نیامدم که جایزه ها را درو کنــم، آمدم که جایگاه واقعی 
خودم را در ســینما پیدا کنم.زمانی اظهار داشت: در زمان حاضر جایی 
هســتم که باید کلی تلاش کنم. این مســیر ته خطی ندارد.این بازیگر 
ســینما گفت: خودم خیلی امیدوارم و دوســت دارم در جشنواره های 
بزرگ جهانی شــرکت کنم و تلاشــم را می کنم.نامزد دریافت سیمرغ 
بلورین بهترین بازیگر نقش مکمل مرد جشــنواره فیلــم فجر برای به 
تصویر کشیدن رزمنده جنگ ایران و عراق در موقعیت مهدی )۱۴۰۰( 
و بــازی در در آغوش درخــت )۱۴۰۱( درباره کار جدیــد خود اظهار 
داشت: فعلا مشــغول کاری نیســتم و تحصیل می کنم و کار آخرم در 

آغوش درخت بود.

دوست دارم خود واقعی ام در سینما باشم
وی درباره قشنگ ترین نقشی که دوست دارد بازی کند، گفت: همیشه 
فکر می کردم که بازیگر باید شــخص و هنرمندی باشد که حتی از پس 
نقش هایی که بعد از خواندن فیلمنامه فکر می کند خیلی سخت است 

و نمی تواند آن را بازی کند، برآید.

به نقش های پیشنهادی فکر می کنم که بتوانم آن را بازی کنم
زمانی گفت: به نقش خاصی فکر نکردم، به نقش های پیشــنهادی فکر 
می کنم که بتوانم آن را بازی کنم.وی درباره الگوی خود در ســینمای 
ایران و جهان گفت: الگوی من مجید مجیدی اســت. اما دوســت دارم 
خود واقعی ام در سینما باشم.بازیگر خورشید)مجید مجیدی ۱۳۹۸( 
همچنین گفت: ســینمای ما، ســینمای خوبی اســت اما به تلاش ما 
نوجوان ها و کســانی که به دنبال ورود به سینما هســتند و یا تازه وارد 

هستند خیلی بستگی دارد.
وی افزود: از طرف دیگر هم، خانواده ام خیلی پشتم بودند و شاید دلیل 

حضورم در اینجا خانواده خودم و حمایت آنهاست.

با همکاری داگ لیمان
تامکروزدرتدارکسفربهفضااست

تام کروز در مورد فیلمبرداری فیلم بعدی خــود در فضا عنوان کرد که 
ســخت برای این فیلم کار کرده اند. به نقل از اکســپرس، در حالی که 
جدیدترین فیلم تام کروز با عنوان »ماموریت: غیرممکن- روزشــمار 
مرگ قســمت اول« که هفتمین فیلم از این مجموعه است چند روزی 
است راهی سینماها شده، گفته می شود او اکنون مشغول ساخت فیلم 
بعدی خود است که در فضا فیلمبرداری می شود.گفته شده کروز برای 
ساخت این فیلم فضایی که واقعا خارج از سطح زمین ساخته می شود، 
با داگ لیمان کارگردان »لبه فــردا« همکاری می کنــد. تام کروز در 
مصاحبه اخیرش گفته اســت: ســخت روی آن کار کرده ایم و خواهیم 
دید که به کجا خواهیم رفت.از ســوی دیگر رئیس یونیورسال پیکچرز 
به بی بی سی گفته است آنها یک پروژه بزرگ با تام کروز در دست تولید 
دارند و در نظر دارند او را با موشــک به ایســتگاه فضایی  بفرستند.دونا 
لنگلی افزوده اســت: امیدواریم او اولین غیرنظامی باشــد که خارج از 
ایســتگاه فضایی بین المللی پیاده روی فضایی انجــام می دهد. در این 
فیلم کروز نقش مرد درمانده ای را بازی می کند که خود را در موقعیتی 

می بیند که تنها کسی است که می تواند زمین را نجات دهد.

یادداشت

قاب

ابراهیم اصغری تهیه کننده فیلم ســینمایی »شماره 
۱۰« درباره برنامه ریزی بــرای اکران عمومی این فیلم 
سینمایی پس از پخش تلویزیونی آن، توضیحاتی ارائه 

کرد.
ابراهیم اصغری تهیه کننده فیلم ســینمایی »شماره 
۱۰« بــه کارگردانی حمیــد زرگرنــژاد از فیلم های 
رونمایی شــده در جشــنواره فیلم فجر سال گذشته 
که در نــوروز امســال روی آنتن تلویزیــون هم رفت، 
درباره وضعیــت اکران عمومی این فیلــم توضیح داد: 
طبق هماهنگی هایی که داشــته ایم، امیدواریم اواخر 
مردادماه و همزمان با ســالگرد ورود آزادگان به کشور 
بتوانیم فیلم را در ســینماها به اکران عمومی درآوریم. 
امید هم داریم که فیلم مورد اســتقبال تماشاگران هم 

قرار بگیرد.
وی افزود: به نظرم این فیلم با توجه به قصه و ساختاری 
که دارد، به شــدت می تواند هم با مخاطبانی که دوران 

جنگ و دفاع مقــدس را درک کرده اند و هم 
با مخاطبان امــروزی ارتباط برقــرار کند. 
هر مخاطبی که در ســینما به دنبال قهرمان 
ایرانی باشد می تواند با این فیلم ارتباط برقرار 
کند. این ارتباط حســی هم هیچ جا بهتر از 
سالن سینما، شکل نمی گیرد. به همین دلیل 
هم در تلاش هســتیم تا امکان تماشای این 

فیلم در سالن های سینمایی برای مخاطبان علاقمند 
را فراهم بیاوریم.

تهیه کننده »شــماره ۱۰« تأکید کــرد: قول می دهم 
که هیچ مخاطب ایرانی نباشــد که این فیلم را در سالن 
سینما تماشــا کند و ناراضی از سالن بیرون بیاید. قطعاً 
این فیلم می تواند مخاطبان خودش را در سالن سینما 

راضی نگه دارد.
اصغری درباره تأثیر پخش نوروزی ایــن فیلم از آنتن 
تلویزیون بر استقبال از آن در اکران عمومی هم گفت: 

طبق آماری که مــن دارم، روزهایی که فیلم 
ما روی آنتن تلویزیون رفــت، مربوط به ایام 
تعطیلی بوده اســت که غالب مردم به دلیل 
ســفر و یا آئین های ســنتی مثل ۱۳ به در، 
خارج از منزل بوده اند. از این منظر مخاطبان 
فیلم در پخش تلویزیونی پایین بوده اســت. 
مســئله دیگر هم این اســت کــه خیلی از 
مخاطبان ســینمارو، متأسفانه یا خوشــبختانه، اهل 
تماشــای تلویزیون نیستند. نکته ســوم هم این است 
که در صورت دیده شــدن فیلــم در آن تایم، هنوز هم 
میلیون ها ایرانی هستند که فیلم را ندیده اند و طیفی از 
سینماروهایی که در میان این مخاطبان هستند، قطعاً 
تفاوت تماشای فیلم در سالن ســینما با قاب تلویزیون 

را می دانند.
وی افــزود: همه این موارد مشــروط به آن اســت که 
بتوانیم در پرداخت رسانه ای به اکران این فیلم، فضای 

ذهنی شکل گرفته بابت پخش تلویزیونی آن را تعدیل 
کنیم. 

متأسفانه گاهی این اتفاق رخ می دهد که پوشش های 
رســانه ای منجر به تأثیر روانی بر مخاطب می شود. در 
دسترس بودن نســخه های قاچاق فیلم در شبکه های 
مجازی هم به این مسئله ضریب می دهد و امکان دارد 
برخی مخاطبــان بالقوه فیلم، متأثــر از این فضا، بابت 

تماشای آن در سالن سینما، سست شوند.
این تهیه کننده ســینما تأکید کــرد: درباره فیلم های 
اکشنی مانند »شــماره ۱۰« اصلًا تماشــای فیلم در 
سینما با تلویزیون قابل مقایسه نیست و به همین دلیل 
حتی آن ها که فیلم را در تلویزیــون دیده اند را دعوت 
می کنم یک بار دیگر آن را در سالن سینما تماشا کنند. 
چون بخش بزرگی از ابعاد فنی این دســت آثار در قاب 
تلویزیون دیده نمی شود و ما هم این فیلم را برای سالن 

سینما ساخته ایم.

شماره۱۰

خریدار   رئیس مرکز ســیمافیلم سریال 
»پایتخت« را به خاطر این که خارج از تهران 
ساخته شده الگوی سریال سازی تلویزیون 
دانست و گفت: پرونده سریال »پایتخت« از 
نظر ما بسته نشده اســت. با سیروس مقدم 
برای این پروژه و پــروژه های دیگر صحبت 
کرده ایم. ما الان ساخت سریال های مربوط 
به اقوام مختلف را داریم سفارش می دهیم. 

چرا پایتخت را ادامه ندهیم؟
 مهدی نقویان، دی ماه ســال گذشــته به 
سمت ریاســت مرکز ســیما فیلم منصوب 
شد. با توجه به تقاضاهایی که درباره ساخت 
ادامه ســریال پایتخت وجود دارد، به سراغ 
این مدیر رفتیم و از او درباره علت توقف این 
سریال پرسیدیم. مشــروح این مصاحبه در 

ادامه آمده است.

 از طرف صداوسیما گفته شد که عوامل 
سریال با هم اختلاف دارند. اما خودشان 

گفتند ما با هم اختلافی نداریم.
مرام تلویزیون نیســت که از پشت پرده ها 
بگوید. آیا چیزی ارائه شده که تلویزیون رد 

کند؟

 چیزی ارائه نشده. ولی تلویزیون هم 
عوامل سریال را رســما دعوت به کار 

نکرده است.
شــما از کجا می دانید که دعوت نکردیم؟ با 
سیروس مقدم برای این پروژه و پروژه های 

دیگر صحبت و مذاکره کرده ایم. 
ما ســاخت ســریال های مربوط بــه اقوام 
مختلــف را داریم ســفارش می دهیم. چرا 

پایتخت را ادامه ندهیم؟

 شما برای عوامل ســریال شرطی 
نگذاشــتید که اگر بیاینــد باید یک 

سری مسائل را رعایت کنند؟
نه. هیچ شرطی نگذاشتیم. پرونده پایتخت 
از نظر ما بسته نشده است. سریال هایی مثل 
پایتخت و نون خ را که خارج از تهران ساخته 
می شود به عنوان الگو داریم در همه جوانب 
توصیه می کنیم. داریم ســفارش می دهیم 
که با اقوام مختلف ســریال ســاخته شود. 
این موضوع جزو سیاســت های ماست. چرا 

پایتخت را ادامه ندهیم؟

 آنتن تلویزیون بــا کمبود آثار طنز 
مواجه است. سیما فیلم برای افزایش 
تعداد ســریال های طنز و کمدی چه 

کرده است؟
باید تولید سریال طنز ما بیشتر شود. تعداد 
پنج ســریال طنز دارد تولید می شود. ما با 
تهیه کننده ها و نویســنده هــای مختلف 
تماس می گیریم که اگــر کاری آماده دارند 
ارجــاع بدهند تــا خــارج از روال طبیعی 
تلویزیون با سرعت بیشتری در خدمت شان 

باشیم. به گروه هایی که طنز کار می کنند، 
رجوع کردیــم. اگر توافق کنیــم حد تولید 

طنزمان بیشتر می شود.

 ســریال های طنزی مثل »آزادی 
مشــروط« از آنتن پخش شــدند که 
کیفیت شان راضی کننده نبود. برای 
افزایش کیفیت ســریال های این ژانر 

چه برنامه ای دارید؟
ساخت این سریالی که نام بردید در دوره من 
نبوده اســت. به هر حال ما کار بی کیفیت را 
باید جواب بدهیــم. کل ظرفیت ایران چهار 

پنج گروه طنز اســت. در پلتفرم های شبکه 
نمایش خانگــی هم برندتریــن آدم کاری 
ســاخت که بعد از چند قســمت جمعش 
کردند. کار طنز بعضــا می گیرد و بعضا نمی 

گیرد.

  چرا با آدم های شــناخته  شده ای 
که قبلا در حوزه طنز فعــال بودند و 
الان در تلویزیون نیســتند، همکاری 

نمی کنید؟
هیچ دری بسته نیســت. این شعار نیست. 
همکاری یــک محدودیت هایــی دارد. هر 
کدام از این آدم ها یک مساله ای دارند. این 
طوری نیست که تلویزیون با آنها کار نکند. 
آنها نمی خواهند کار کنند. طرف می گوید 
من سه ســال با فلان جا قرارداد دارم. وقتی 
سه سال تحت ســیطره یک کمپانی است 
چطور باید با او کار کنیم؟ یــک نفر از ایران 
رفته و اصلا نیســت. می گویند چرا با او کار 

نمی کنید.
 فصل اول پایتخت در نوروز ۱۳۹۰ از شبکه 
۱ ســیما و پایتخت ۶ در نوروز سال ۱۳۹۹ 
پخش شــد. با این که تولید این ســریال در 
طول یک دهه ادامه داشــت، اما پایتخت در 
ایستگاه ششــم متوقف ماند و در سه سال 
گذشــته آنتن تلویزیــون نــوروز را بدون 

پایتخت سپری کرد.
فصل اول ســریال ماجرای خانــواده »نقی 
معمولــی« را روایت می کند کــه تصمیم 
می گیرند از شیرگاه به تهران کوچ کنند؛ اما 
هنگام ورود به پایتخت با مشــکلات زیادی 

مواجه می شوند.

شماره۱۰درتلویزیوندیدهشد؟

کارگردان بومگرد:

باتحقیقاتمیدانینقاطبکریراکشفکردیم
خریدار   کارگردان مســتند »بومگرد« 
گفت: تمــام کارهایی که به گردشــگری 
و بومگردی مربوط اســت بایــد به صورت 
میدانــی پیش بــرود، نمی شــود در خانه 
نشســت و ایــن کار را کــرد؛ ما بــا همین 
تحقیقات میدانی نقاطی را کشــف کردیم 
که شــاید تاکنون دوربین آن نقاط را ثبت 

نکرده باشد.
تورج کلانتــری که این روزها فصل ســوم 
»بومگرد« را روی آنتن ســیما دار، در مورد 
ایده اولیــه و دغدغه ســاخت این مجموعه 
گفت: ایده اولیه ســاخت مســتند مسابقه 
»بومگرد« از ســفرهایی شکل گرفت که به 
صورت شخصی داشــتم. همین سفرها آرام 
آرام حســی در من ایجاد کرد که هرچقدر 
با شهرها و آداب و رســوم و کسب و کار آنها 
آشنا می شــوم؛ علاقه ام نســبت به اقلیم و 

فرهنگ اصیل ایرانی بیشتر می شود.
وی افــزود: در ادامه نیز متوجه شــدم این 
حس را هر کــس که با چنین دیدی ســفر 
کند در خود احســاس خواهد کرد. چون به 
نظر می رسد با شــناخت بیشتر از سرزمین 
مادری بیشــتر می توان از خود برای کشور 
مایه گذاشــت. در نتیجه به عنوان فیلمساز 
این ایده در درونم شــکل گرفــت که آنچه 
در مســیر گردشــگری ام طی می کنم را نه 
به عنوان مستندســاز بلکه بــه عنوان یک 
گردشــگر تجربه گرا به نمایش درآورم و به 
مخاطب منتقل کنم که ساخت »بومگرد« 

به ذهنم رسید.
کلانتــری ادامــه داد: بـُـردی کــه برنامه 
تلویزیونی نســبت بــه مســتندهای تک 
قسمتی دارد این اســت که می تواند ادامه 
پیدا کند. از ایــن رو برنامــه تلویزیونی را با 
موضوع بومگردی طراحــی کردم. نگاه من 
به بومگردی نیز گردشــگری مســئولانه 
اســت. یعنــی اگر مخاطــب برنامــه وارد 
محیط گردشگری می شــود بداند که نباید 
به فرهنگ آنجا لطمه بزنــد و به آن محیط 

احترام بگــذارد و از داشــته های آنجا بهره 
ببرد. در نهایــت نیز با یک حــال خوب آن 
منطقه را ترک کند. ایــن ایده چکش کاری 
شد تا به فصل نخست »بومگرد« رسید و در 
حال حاضز نیز شاهد فصل سوم آن هستیم.

این کارگــردان در مــورد اثرگــذاری این 
مســتند اظهــار داشــت: در فصــل دوم 
مستندمســابقه »بومگــرد« بــدون آنکه 
خودمــان بدانیم صــدا و ســیما فراخوانی 
منتشــر کرد که مخاطبان از میان رئالیتی 
شوها، مسابقه مورد پسندشــان را انتخاب 
کنند. در این نظرسنجی مســتند مسابقه 
»بومگرد« رتبه نخست را به دست آورد. این 
نتیجه برای خود ما هم بســیار جذاب بود. 
چون اهل تبلیغ نیســتیم، فکر نمی کردیم 
تا این حد گســتره مخاطب داشته باشیم و 
برای مخاطب هــای تلویزیون ایــن برنامه 
آنقدر جذاب باشــد کــه به نفــع آن رای 
بدهنــد؛ آنهــم در فراخوانی که مــا هم در 
جریان نبودیم. با همین فراخوان ساده این 
حس را پیدا کردیم که مــا مخاطب جدی 
و گســترده ای داریم. بــرای همین امیدوار 
هستم گردشــگری مســئولانه را بشود به 
خوبــی در این برنامه بــه بیننده ها آموزش 
داد. البتــه این نکته را نبایــد فراموش کرد 
که برای یک هدف بزرگ تنها ســاخت یک 
برنامه نمی تواند موثر باشــد. چراکه ساز و 
کارها، قوانین و فرهنگسازی هم باید در کنار 
ساخت برنامه هایی چون »بومگرد« مدنظر 
قرار گیرد.کلانتری در پاسخ به این پرسش 
که تحقیقات شما برای انتخاب یک منطقه 
به منظور معرفی آن و برگزاری مســابقه ای 
که قرار اســت در آن خانواده هــا به رقابت 
بپردازند به چه صورت اســت، خاطرنشان 
کرد: در فصل نخســت اســتان گیلان در 
شمال ایران را انتخاب کردیم چون بسیاری 
از ســفرها به نقاط شــمالی کشــور انجام 
می شود و نخســتین منطقه گردشگری نیز 
استان مازندران اســت. ما گیلان را انتخاب 

کردیم که بگویم اســتان بکرتری نسبت به 
مازندران را در شــمال ایران داریم که اتفاقا 
مناطق گردشــگری زیادی دارد و می شود 
فرهنگســازی انجام داد. مازندران به دلیل 
هجوم گردشــگر آنقدر دســت خورده که 
ویژگی بومی بودن اش را طی این سال ها از 
دســت داده و به قول معروف تهرانیزه شده 
اســت اما گیلان این ظرفیت را داشت که به 
ســراغ بوم اش، صنایع دســتی اش، آداب و 

رسوم اش، غذایش برویم.
وی افزود: برای فصــل دوم گفتیم به جنوب 
کشــور برویم. چــون یک بازیگوشــی در 
ذهن مان بود. در جنوب هم سعی کردیم به 
ســراغ مناطقی برویم که مسافر و گردشگر 
به آن مناطق کم تــر می رود. بــه جاهایی 
رفتیم که حالت بومی بــودن و بکر بودن را 
هنوز حفظ کرده اســت. به فصل ســوم که 
رسیدیم به این فکر کردیم نقاطی که در دو 
فصل قبل رفتیم منطقه های گردشگی بوده 
و هســت. برای همین در فصل سوم تصمیم 
گرفتیم به جایی برویم که بســیاری بر این 
تصور هســتند در آن منطقه اصلا ظرفیتی 
برای گردشگری وجود ندارد. در فصل سوم 
خواســتیم به این نکته تاکید داشته باشیم 
جایی مانند ســمنان که همیشه محل گذر 
بوده می تواند ظرفیت گردشگری بسیاری 
داشته باشــد که مردم از آن شناخت کافی 
ندارند. به این نتیجه رســیدیم می شود در 
فصل سوم از همین منطقه آیتم هایی تولید 
کنیــم و همچنان می تواند بــرای مخاطب 

جذاب باشد.
کارگردان »بومگرد« در توضیح این موضوع 
که آیا برای فصل هــای بعدی هم تصمیمی 
گرفته شــده اســت، بیان کرد: ســاخت 
فصل های بعــدی »بومگرد« بــه بودجه و 
نگرش بســتگی دارد که آیا می خواهند این 
برنامــه در فصل های بعدی نیــز ادامه پیدا 
کند یا خیر. اگر ادامه پیــدا کند بنا داریم تا 
تحقیقات مان را به سمت مناطق کوهستانی 

ببریم.وی در ادامه و در پاســخ به این سوال 
که بــرای انتخاب شــرکت کننــدگان چه 
فیلترهایی در نظر گرفته  شده است، توضیح 
داد: در فصل نخست که فراخوان به سختی 
صورت گرفت. چــون هنوز دربــاره برنامه 
شــناخت کافی وجود نداشــت و از این رو 
برای درخواست حضور خانواده ها از برخی 
صفحات اینســتاگرامی خواســتیم تا ما را 
یاری کنند اما بعد از فصــل یک که صفحه 
مجازی خودمــان را راه انــدازی کردیم به 
مرور خود این صفحــه، تبدیل به یک پایگاه 
شــد و برای فصل دوم مانند فصل اول دچار 
چالش و ســختی در انتخــاب نبودیم. ما به 
دنبال تنوع در میــان خانوادها بودیم؛ برای 
آنکه بیننــده وقتی پای برنامه می نشــیند 
بتواند در یکی از ایــن خانواده ها خودش را 

یا اطرافیانش را ببیند.
کلانتری ادامــه داد: خواســتیم از طبقات 
مختلف اجتماعــی و اقتصــادی در میان 
خانواده ها داشــته باشــیم تا عموم بتوانند 
با آن ارتباط برقرار کنند. بــرای آنکه تعداد 
آیتم هــا و جذابیــت را در هر فصــل بالاتر 
ببریم تلاش کردیم تا تعــداد خانواده های 
مستندمســابقه »بومگــرد« را نیز افزایش 
دهیم و در دو فصل قبل سه خانواده حضور 
داشــتند و در این فصل برای ایجاد تنوع هم 
در میــان خانواده ها و هــم در میان آیتم ها 
به جای ســه خانواده، چهار خانواده حضور 
دارد. حذف یک خانواده از چهار خانواده در 
همان قسمت های نخست نیز به جذابیت و 

هیجان مسابقه افزوده است. این موضوع هم 
برای جذاب تر شدن مسابقه اثرگذار بوده و 
هم مخاطب و خانواده هــای داخل رقابت را 

حسابی با برنامه درگیر می کند.
کارگردان مســتند بومگرد تصریح کرد: ما 
برای تهیه آیتم ها و جمــع آوری اطلاعات 
به طور دقیق زمان نمی گذاریم که بخواهم 
زمان دقیــق بگویم. خیلی از ســفرهای ما 
به صــورت پراکنــده رخ داده اســت. برای 
آنکه اطلاعات به درســتی جمع آوری شود 
من و امیر منیــری )تهیه کننده( شــخصا 
به هر منطقــه می رفتیم. چــون خودمان 
می خواســتیم آیتم ها را طراحی کنیم پس 
باید به صورت میدانی در آن منطقه حضور 
پیدا می کردیــم. من و امیــر منیری وقتی 
منطقه ای را انتخاب می کنیم ابتدا باید یک 
ذهنیت نســبت به آن به دست آوریم. بعد از 
ایجاد ذهنیت یک ســفر با جزییات تمام را 
آغاز می کنیم. در همیــن نگاه های میدانی 
به صــورت رو در رو با برخــی از محلی ها و 
پیرهای آن منطقه آشنا می شــویم و با آنها 
ارتباط برقرار می کنیم. ســپس به ســراغ 
تحقیقــات کتابخانــه ای می رویــم. برای 
آن منطقــه مدنظرمان بررســی می کنیم 
چه تعداد کتاب منتشر شــده است. آنها را 
مطالعه کرده و نکات مورد نظر را مشــخص 
می کنیم. با توجه به نگرشی که برای ساخت 
»بومگرد« به دست آورده ایم به سراغ نکات 
خاص تر می رویم تا بتوانیم در آیتم هایی که 

در نظر داریم آنها را بگنجانیم.
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میدان

خریدار  مدافع پیشــین تیم های فوتبال 
استقلال و پرســپولیس با انتقاد از شرایط 
فنی امیــر قلعه نویــی، گفــت: ۱۰ روز با 
پرسپولیس تمرین کردم اما رضایتنامه من 

۳۰۰ میلیون تعیین شد.
میثــم حســینی مدافع پیشــین تیم های 
فوتبــال اســتقلال و پرســپولیس بــه 
ناگفته های دوران فوتبــال خود پرداخت و 
از امیر قلعه نویی سرمربی سابق استقلال و 

فعلی تیم ملی انتقاد کرد.
حســینی که بعد از خداحافظــی از فوتبال 
مســیر متفاوتی را انتخاب کــرد و تا مدتها 
کسی از او خبر نداشــت در این مصاحبه به 
دوران حضــورش در پرســپولیس و دلیل 

جدایی اش از این تیم هم اشاره کرد.

مجبور شدم از شموشک بروم
فوتبالم را با شموشــک شروع کردم که یک 
تیم رویایی و دوســت داشــتنی بــود. این 
تیم به مســائل اخلاقی و انضباطی اهمیت 
زیادی می داد و یک تیم پــر طرفدار بود که 
مردم نوشهر عشق و علاقه خاصی به این تیم 
داشــتند و با تمام وجود این تیم را حمایت 
می کردند. من هم این تیم را دوست داشتم 
ولی برای پیشرفت بیشــتر تصمیم گرفتم 
جدا شــوم و در اوج جوانی به یک تیم بزرگ 

بپیوندم.

به پرسپولیس آمدم اما نتوانستم بمانم
اولین بــار که قصــد داشــتم در پایتخت 
فوتبالم را ادامه دهم به پرســپولیس آمدم. 
۱۰ روز هــم تمرین کردم ، اما با سیاســتی 
که باشــگاه شموشک داشــت نتوانستم با 
پرســپولیس قرار داد ببندم، قرارداد من با 
شموشک در آن زمان ۱۰ میلیون تومان بود 
ولی باشگاه برای اینکه من بتوانم جدا شوم 
مبلغ ۳۰۰ میلیون تومان بابت رضایت نامه 
می خواســت که در آن زمان پول سنگینی 
بود و هیچ تیمی چنین رقمــی را پرداخت 
نمی کرد. بعد در تمرین مس کرمان حضور 
پیدا کردم که در آن زمــان پرویز مظلومی 
ســرمربی وقت آن تیم بود اما باز هم بخاطر 

رقم بالای شموشک نتوانستم به مس بروم 

مرحوم حجازی مرا به استقلال برد
دوباره به شموشــک برگشــتم، امــا تیم 
گســترش فولاد که در آن زمــان مدیرش 
زنوزی بود من را خواســت و حتی با توافقی 
که با شموشــک صورت گرفت با پرداخت 
۱۲۰ میلیــون تومــان رضایت نامــه من 
صادر شــد اما دیگر پولی برای خودم باقی 
نماند و من یک فصل مجانــی بازی کردم. 
یادم هســت در فینال جــام حذفی مرحوم 
حجازی کــه رابطه صمیمانــه ای با زنوزی 
داشــت و نماینده تام الاختیار او بود، من را 
دید و پرسید دوســت داری فصل آینده در 
استقلال بازی کنی؟  من پذیرفتم و مرحوم 
حجازی بعد از صحبت بــا زنوزی او را راضی 

کرد تا من به استقلال بروم.

روزهای خوب من در استقلال 
شروع شد

زمانی که به اســتقلال آمدم پرویز مظلومی 
سرمربی شــده بود و از آمدنم به جمع آبی 
پوشان استقبال کرد. استقلال در آن فصل 
یک تیم رویایی بود، به جــرات میگویم که 
دو تیم در اســتقلال وجود داشــت تفاوتی 

بین بازیکنــان داخــل زمیــن و نیمکت 
نشینان نبود، بازیکنان بزرگی مثل جباری 
تیموریان، برهانی، منتظــری، میداوودی 
که از آنها چیزهای زیادی یاد گرفتم و هرگز 
آن تیم رویایــی را فراموش نمی کنم، تیمی 
پر مهره و محبوب هــواداران که هرکدام از 
بازیکنان وزنه ای در فوتبــال بودند، اما آن 
روزهای شیرین زود گذشت و روزهای تلخ 

برای من آرام آرام شروع شد.

با گل های »ایمون زاید« دوران خوبم 
در استقلال تمام شد

از آن زمــان چند ســال می گــذرد و من 
هرگــز در مــورد اتفاقاتش حرفــی نزدم و 
ســکوت کردم. مظلومی ۴ دربی را با برد به 
پایان رســاند و آن عدد ۴ از همانجا معروف 
و مظلومی به یک چهره دوســت داشــتنی 
برای هــواداران تبدیل شــد. آن باخت به 
پرســپولیس در دیداری که »ایمون زاید« 
ســه بار دروازه اســتقلال را باز کرد مسیر 
زندگی من را هم تغییــر داد چون مظلومی 
برکنار و قلعه نویی جانشین او شد تا دوران 

خوب من در استقلال به پایان برسد.

حرف های قلعه نویی در استقلال 
خنده دار بود

امیر قلعه نویی با سروصدای زیادی سرمربی 
اســتقلال شــد. متاســفانه او با تعدادی از 
بازیکنان رابطه خوبی نداشت و نمی توانست 
با برخی ها کنار بیاید. در آن زمان قلعه نویی 
حرف هایی می زد که خنــده دار بود. من به 
عنوان یــک بازیکن جوان در اســتقلال از 
حرف هــای او خجالت می کشــیدم و برایم 
عجیب بود که یک مربی چطور این حرف ها 

را می زند.

به خاطر اصرار قلعه نویی پای من 
شکست

در آن زمان اســتقلال در کوران مسابقات 
لیگ داخلی و لیگ قهرمانــان بود. چون در 
ترکیب اصلــی بودم از لحاظ بدنی خســته 
بودم. یکبار از قلعه نویی خواســتم تا کمی 
استراحت کنم اما قبول نکرد. حتی به یکی 
از مربیــان وقت آن زمان گفتــم که به قلعه 
نویی بگوید امــا او گفت من جرات نمی کنم 
چون اخلاق او را می شناسم. من هم مجبور 
شــدم در تمرین حاضر شــوم و همان روز 

بدلیل خستگی زیاد پایم شکست و اختلاف 
ما از آن زمان بیشتر شد.

قلعه نویی احساس خوبی به من نداشت
وقتی پایم شکســت از قلعه نویی خواستم 
اجــازه دهد تیــم را ترک کــرده و در خانه 
استراحت کنم تا از لحاظ روحی و رسیدگی 
کنار خانــواده زودتر بهبود پیــدا کنم اما او 
قبول نکرد و گفت باید در هتل بمانی و برای 
آمادگی بالا تنه وزنه کار کنی، برایم بســیار 
عجیب بود مچ پایم تا زانو در گچ بود. در تمام 
آن مدت میثم بائو که هم اتاقی ام بود از من 
پرســتاری می کرد که واقعاً از او ممنونم که 
در آن شرایط ســخت من را تنها نگذاشت. 
آن زمان فهمیدم که قلعه نویی مایل نیست 
در اســتقلال بمانم و حس خوبی هم نسبت 

به من ندارد

سوگلی های سرمربی باید بازی 
می کردند

قلعه نویی تعدادی بازیکن »سوگلی« داشت 
که هر تیمی می رفت آنهــا را هم با خودش 
می برد و حــالا آنها باید بــازی می کردند و 
آمادگی چندان مــلاک نبو. د مــن بعد از 
بهبود آنقدر خوب بودم کــه امیر آبادی که 
از دوستان بســیار خوب من است نیمکت 
نشین شد، یادم هســت مقابل تیم صبا گل 
زدم و رفتم مهــدی را در آغــوش گرفته و 
گل را به او تقدیم کــردم اما خیلی ها در اوج 
آمادگی باید کنار می رفتند و جایشــان را به 

سفارشی ها می دادند.

از استقلال بیرونم کردند
 تا به نفت بروم

رابطه ما هرروز بدتر می شــد اما من سکوت 
کردم، به من فشــار آوردند که باید به نفت 
بروی چــون می خواهیم ایمان موســوی 
را به اســتقلال بیاوریم. مــن آن زمان چند 
پیشنهاد داشــتم اما آقایان اصرار داشتند 
به نفــت بروم. ســپاهان، فــولاد و تراکتور 
من را می خواســتند اما نتوانســتم به این 
تیم ها بروم. مــن هرروز ســه نوبت تمرین 
می کردم و در اوج آمادگی بودم اما متاسفانه 
آمادگی ملاک نبود، حتی بــه فتح الله زاده 
)مدیرعامل اســتقلال( گفتنــد به من پول 
ندهد. من که بازیکن ثابت اســتقلال بودم 
حالا تحت فشار شــدید بودم که از استقلال 

جدا شــوم و بالاخره آنها موفق بــه این کار 
شــدند. ایمان موســوی جایگزین من در 
استقلال شــد. چهار ســال بعد با ایمان در 
سیاه جامگان هم تیمی شــدم و او گفت ای 
کاش به اســتقلال نمی آمدم چــون آقایان 

فوتبالم را نابود کردند. 

قلعه نویی از لحاظ فنی ضعیف بود
در آخرین روزهای حضورم در اســتقلال با 
هر شــیوه ای به من انگ می زدنــد تا مقابل 
هواداران قرارم دهنــد و بگویند طرفداران 
استقلال میثم حســینی را نمی خواهند و 
ما به نظر هواداران احتــرام می گذاریم. در 
تمرین استقلال و پرســپولیس هر قشری 
حضور دارند که متاســفانه آقایــان از این 
موضوع سوء اســتفاده کردند و تهمت های 
زیادی به من زدند. هرگز آنها را نمی بخشم. 
در دوره قلعه نویی چیــزی از لحاظ فنی یاد 
نگرفتم و برخی از بازیکنان هم این موضوع 

را تایید می کردند.

نفت و استقلال تفاوت های 
زیادی داشتند

وقتی به نفت رفتم، روزهای اول برایم خیلی 
سخت بود. درست برخلاف استقلال تمرین 
در سکوت برگزار می شــد. خبری از هوادار 
نبود و این برای من که از یک تیم پر طرفدار 
آمده بودم بسیار ســخت بو.، در نفت نتایج 
خوبی گرفتیم و در جدول چهارم شــدیم. 
منصور ابراهیم زاده ســرمربی تیم از لحاظ 
فنی عالی بود و چیزهای زیادی یاد گرفتیم 
و روزهای خوبی در نفت داشــتیم، اما یک 

تلفن باعث شد به پرسپولیس بروم.

به علی دایی نه نگفتم و نیمه شب 
قرارداد بستم

پرســپولیس تــازه بــه اردو رفته بــود که 
برادر علــی دایی بــه من زنــگ زد و گفت 
علی آقا گفته بهت احتیــاج داریم و باید به 
پرسپولیس بیایی. این خبر خوبی برای من 
بود. در آن زمان گل محمدی سرمربی نفت 
بود و اصرار داشت که من بمانم، اما تصمیم 
خودم را گرفته بودم و پس از صحبت با علی 
دایی به پرســپولیس رفتم. روزهای خوبی 
با علی دایی در لیگ داشــتیم و نتایج خوبی 
هم گرفتیم اما فکــر می کنم روزهای خوب 
خیلی زود به پایان می رســد و این اتفاق در 

پرســپولیس هم افتاد. دایی رفت و حمید 
درخشــان با آن اتفاقاتی که افتاد جانشین 
دایی شد. در زمان درخشــان هم برخی ها 
هر چقدر خوب بودند نباید بازی می کردند. 
در یک بازی یک پاس گل دادم و خیلی هم 
خوب بازی می کردم اما به یکباره درخشان 
من را تعویض کرد. هنگام خــروج از زمین 
عالیشــاه دســتم را گرفت و از من خواست 
ســکوت کنم. وقتــی بیرون آمــدم فقط 
پرسیدم چرا تعویض شــدم؟  که درخشان 
گفت تو به کادر فنی بــی احترامی کردی و 
نباید بازی کنی و آنقدر برایم حاشیه درست 

کردند تا شرایط برایم سخت تر شد.

برانکو گفت قدرت ندارم تو را نگه دارم
بعــد از رفتن درخشــان که نتایــج خوبی 
هم نگرفته بود برانکو به پرســپولیس آمد. 
با او جلسه داشــتم و برانکو صادقانه به من 
گفت که واقعــاً تو را می خواهم و از ســبک 
بازی تو خوشــم می آید و قبولــت دارم اما 
چون تازه آمده ام قدرتی که تــو را نگه دارم 
ندارم و نمی توانم در خصــوص ماندن تو در 
پرســپولیس تصمیم بگیرم. بعد از صحبت 
با برانکو تصمیم خودم را گرفتم و به ســیاه 

جامگان رفتم و ۳ سال در آنجا بودم.

سکوت من باعث شایعات زیادی شد
در ســیاه جامگان دوباره پایم شکســتگی 
شدیدی پیدا کرد به طوری که بیش از یک 
ســال پایم در گچ بود. پایم آنقدر لاغر شده 
بود کــه توانایی نداشــتم روی آن راه بروم. 
۶ ماه تمرین کردم و در ایــن مدت کاملًا از 
فضای مجازی دور شــدم. تمــام تمرکزم 
تمرین بود اما همین دوری باعث شــد تا به 
من تهمت اعتیاد، ترک خانواده و حرفهای 
دیگری بزننــد که برایم بســیار عجیب بود 
اما همه این تهمت ها را شــنیدم و ســکوت 
کردم تا به هدفی که دارم برسم، من عاشق 
خانواده بودم و هرگز از آنها دور نشدم و این 
شــایعات خانواده را هم خیلــی اذیت کرد. 
ولی آنها هــم مثل من همه چیــز را تحمل 

کردند.

معجزه باعث نجات من شد
بعد از بهبودی با درخواســت محسن بنگر 
به شهرداری نوشــهر رفتم و برای برگزاری 
اردو و انجــام بازی هــای تدارکاتــی راهی 
تهران شدیم، در آن زمان از بادران پیشنهاد 
داشــتم ولی بخاطــر رفاقت با محســن و 
قولی که بــه او داده بودم قبــول نکردم. در 
راه تهران و در ســرمای ۲۸ درجه زیر صفر 
تصادف کردیم و از ناحیه فک، دندان، ســر 
دچار شکستگی شدید شدم و به کما رفتم، 
کسانی که من را در آن شــرایط دیده بودند 
اذعان داشــتند می میرم اما معجزه خداوند 
باعث شد تا زنده بمانم و همچنان با فوتبال 

زندگی کنم.

می خواهم مربی شوم و به فوتبال 
خدمت کنم

در کلاس مربیگــری شــرکت کــردم. 
می خواهم در تمامی کلاســهای مربیگری 
شــرکت و تجربه کســب کنم. در زندگی 
تجربیــات تلــخ و شــیرینی داشــتم اما 
بزرگترین اشتباهم این بوده که »نه« گفتن 
را بلد نیســتم و همین موضوع به ضربه های 

زیادی زده و باعث شد تا به حقم نرسم.

پُرکردنخلارستموسهرابوزنهبرداریباابزارجوانی
خریدار  خداحافظی و غیبــت ۲ بزرگ 
وزنه برداری ایران چالشی کوتاه مدت برای 

کادر فنی تیم ملی به شمار می رود.
 فدراســیون بین المللی وزنه برداری لیست 
اولیــه پولادمــردان حاضر در مســابقات 
جهانــی ســال ۲۰۲۳ قهرمانــی جهان را 
منتشر کرد که نامی از ۲ مدال آور المپیکی 
ایران در این لیســت دیده نمی شــود؛ چرا 
که ســهراب مرادی بعد از رکوردگیری تیم 
ملی از دنیــای قهرمانــی خداحافظی کرد 
و کیانوش رســتمی نیز به دلیل شــرکت 
نکــردن در رکوردگیــری از اردو تیم ملی 
کنار گذاشته شــد. کنار گذاشتن ملی پوش 
کرمانشــاهی عملا به معنای غیبت وی در 

المپیک ۲۰۲۴ پاریس است.
پایان رستم و سهراب در وزنه برداری ایران 
این نگرانــی را در بین اهالــی وزنه برداری 
ایجاد کرده کــه چه کســانی می توانند به 
جانشــینانی مطمئن بــرای قهرمانان ملی 
ایــران تبدیل شــوند، قهرمانانی که ســه 
مدال المپیکی و چندین مدال جهانی را در 
کارنامه دارند. کیانوش رســتمی یک مدال 
طلا و یک نقــره المپیــک و ۲ مدال طلای 
قهرمانی جهان را کســب کرده و ســهراب 
مرادی نیز یــک مدال طــلای المپیک و ۲ 

طلای جهانی را در کارنامه دارد.
اما فدراســیون چه راهبردی برای پر کردن 

جای خالی ایــن قهرمانــان دارد؟ یکی از 
مهمتریــن راهبردهای فدراســیون توجه 
ویژه به جوانــان و بها دادن به نســل جدید 
برای قهرمان پروری اســت، نســلی که در 
ابتدای راه قــرار دارد و می توانــد در آینده 
قطار توسعه این رشــته را به ریل موفقیت 
برگرداند. کیانوش رستمی که با مدال های 
جهانی و المپیک به یکی از سرشناس ترین 
وزنه برداران ایران و آسیا تبدیل شد اکنون 
در ســال های پایانی ورزش خود قرار دارد. 
اما جایگزین رســتمی با یک دهه اختلاف 
ســن می تواند پشــتوانه خوبی برای یکی 
از نابغه هــای وزنه بــرداری ایران باشــد. 
میرمصطفی جوادی با کسب نایب قهرمانی 
جهان در سال ۲۰۲۱ به وزنه برداری معرفی 
شد و یکی از امیدهای دسته ۸۹ کیلوگرم به 
شمار می رود. جوادی در ابتدای سال ۱۴۰۲ 

موفق شد از کیانوش عبور کند.
میرمصطفی جوادی هر چند که در جهانی 
۲۰۲۲ کلمبیا موفقیتی کســب نکرد اما در 
رکوردگیــری درون اردویی و مســابقات 
قهرمانی آســیا بالاتر از کیانوش رســتمی 
ایســتاد. البته جوادی هنــوز در ابتدای راه 
است و برای رســیدن به افتخارات کیانوش 
زمان زیــادی لازم دارد. همچنین علیرضا 
معینی یکی از جوانانی اســت که می تواند 
در دســته ۸۹ کیلوگرم به روی تخته برود. 

وی نخستین سال های حضور خود را در رده 
سنی بزرگسالان تجربه می کند و می تواند 
در آینده به پشــتوانه و رقیــب خوبی برای 
مدعیان دســته ۸۹ یا ۹۶ کیلوگرم تبدیل 

شود.
اما داستان ســهراب مرادی و جایگزین  وی 
در دســته ۱۰۲ کیلوگرم کاملا متفاوت از 
کیانوش رستمی اســت. مرادی هر چند که 
در دســته ۱۰۲ کیلوگرم کمتر از سایر رقبا 
به روی تخته رفت امــا از او به عنوان یکی از 
مدعیان جهانی این دســته یاد می شد، زیرا 
او در دوران اوج رکوردهایی به نام خود ثبت 
کرد که در این دسته هم می توانست به فتح 
سکوی جهانی و المپیکی ختم شود. رکورد 
یکضرب مــرادی ۱۸۶ کیلوگــرم و رکورد 
دوضرب او ۲۳۰ کیلوگرم است و در مجموع 

۴۱۶ کیلوگرم را به نام خود ثبت کرد.
مرادی هر چنــد در جدال بــا مصدومیت 
کتف نتوانســت بر این حریف غلبه کند اما 
وزنه برداری ایران در دســته ۱۰۲ کیلوگرم 
خالــی از قهرمان نیســت بلکــه ۲ مدعی 
جدی برای رســیدن به المپیــک پاریس 
دارد. سیدرســول معتمدی قهرمان و رضا 
دهدار نایــب قهرمان جهان در این دســته 
برای کســب ســهمیه تلاش خواهند کرد. 
ســهمیه دهدار با توجه به نایــب قهرمانی 
وی در مســابقات جهانــی کلمبیا قطعی 
شــده و او برای تایید این ســهمیه باید در 
جهانی ۲۰۲۳ عربســتان حضور پیدا کند. 
همچنین معتمدی که از وی به عنوان پدیده 
وزنه برداری ایران یاد می شــود دیگر مدعی 
این دسته است و نام او نیز برای رقابت های 
جهانی عربســتان به ثبت رســیده است. 
وزنه بــردار اصفهانی تیم ملــی در صورت 
رسیدن به شــرایط نرمال می تواند مدعی 

جدی برای رقیبان جهانی و المپیکی باشد.
شــاید معرفــی جایگزین هــای رســتم و 
ســهراب وزنه برداری ایران در کوتاه مدت 
کار راحتی نباشــد و آنان نتوانند افتخارات 
این ۲ قهرمان ملی را در ســطح گسترده ای 
تکرار کنند اما نگاه ویژه تیم مدیریتی و فنی 
سجاد انوشیروانی به جوانان و هدف گذاری 
رئیس فدراســیون برای فتج سکوی تیمی 

جهان در سال ۲۰۲۵ نشــان از آن دارد که 
تیم جدید فدراسیون امید زیادی به جوانان 
دارد و در این راســتا پای هزینه های حذف 
کیانوش و خداحافظی ســهراب از اردو تیم 

ملی وزنه برداری ایستادند.
اما ســجاد انوشــیروانی برای موفقیت در 
پروژه جوانگرایی نیاز به حمایت گســترده 
وزارت و کمیتــه ملــی المپیــک دارد زیرا 
لازمه رســیدن جوانان به شکوفایی و اقتدار 
اعزام های متوالی به رقابت های آســیایی و 
جهانی است. این جوانان هر چند به صورت 
مستمر در اردو هســتند اما رقابت با بزرگان 
و مدعیان جهانــی، می تواند بهترین کلاس  
درس برای آنان باشد؛ رقابتی که هم تجربه و 
هم جسارت آنان را به بالاترین سطح ممکن 
خواهد رساند. ترکیب این تجربه و جسارت 
جوانان با دانــش مربیانــی مانند کوروش 
باقری مدیر تیم های ملی و نواب نصیرشلال 
سرمربی تیم ملی می تواند از جوانان ایرانی 

چندین قهرمان جهان و المپیک بسازد.
در تیم ملی وزنه برداری جوانانی مانند علی 
داودی نایب قهرمان المپیک، سیدرســول 
معتمدی قهرمان جهان، علیرضا یوســفی 
قهرمان جوانان جهان، آیت شریفی دارنده 
مدال نقره آسیا، حسین ســلطانی قهرمان 
آســیا و میرمصطفی جوادی نایب قهرمان 

جهانی حضور دارند.

ورمزیار: خطیر اگر نمی تواند کاری کند همین حالا بگوید
جاینکونامبودماستعفامیدادمومیرفتم

پیشکسوت استقلال شرایط باشگاه را بحرانی می داند.
 اخبار منفی اطراف باشگاه استقلال آن قدر زیاد است که نمی دانی باید 

به کدام یک از آنها بپردازی. 
هیچ کس شــاید تا به امروز اوضاع و احــوال تیم اســتقلال را اینطور 
ندیده بود. می توان گفت فقط تنها دلخوشــی هواداران حضور نکونام 
است وگرنه هر خبری که از باشگاه استقلال شنیده می شود آن قدر بار 
منفی دارد که هر کدام از اهالی فوتبال را مأیوس می کند، چه برســد به 

هواداری که این روزها تنها دلخوشی اش استقلال است. 
تجمع هواداران اســتقلال مقابل این باشــگاه خودش گویای شــدت 
نگرانی آنها اســت اما طبق معمول هیچ مقام مسئولی پاسخگو نیست. 
آنچه شدت وخامت اوضاع را نشــان می داد، حرف های جواد نکونام در 

روز پنجشنبه بود. 
سرمربی استقلال به این مسأله اشاره کرد که مثل گذشته »بچه« قصد 
دارد تیم استقلال را اذیت کند و تاکنون با کارشکنی که انجام داده تمام 

محاسبات این تیم را به هم ریخته است. 
در چنین شــرایطی خطیر در رأس باشــگاه و نکونام در رأس تیم باید 
کاری کننــد در حد معجزه؛ اما حقیقت این اســت کــه در فصل نقل و 
انتقالات همه درها به سمت اســتقلال بسته شــده و آنها به بن بستی 

خورده اند که چاره ای جز اعلام عجز و ناتوانی ندارند.
 به همین دلیل هم هواداران دلواپس استعفای ناگهانی نکونام هستند، 

اتفاقی که با شرایط فعلی محتمل است.
 در خصوص مسائل پیش آمده با صادق ورمزیار کاپیتان سابق استقلال 

هم کلام شدیم.

 فکر می  کنید چرا استقلال به این حال و روز افتاده است؟
همه چیز اظهر من الشمس است. جابه جایی دائم مدیریت، بسته شدن 

پنجره نقل و انتقالاتی هر تیمی را به این حال و روز می اندازد.

 شــما هم اعتقاد دارید دست هایی پشــت پرده است که 
نمی گذارند استقلال بدون حاشیه به کار خود ادامه دهد؟

من به دست پشــت پرده اعتقادی ندارم، اما انتخاب مدیران استقلال 
تاکنون غلط بوده است.

 نکته اینجا اســت این مدیــران انتخابی)ناکارآمد( چرا به 
استقلال می آیند؟

چون آدم های ناشــناخته به اســتقلال می آیند. شــخصی مثل آقای 
کریمی چقدر در فوتبال شناخته شــده بود. اما آقای درویش شناخته 

شده هستند و خیلی خوب از پس کارها بر می آیند.

 به نکته ظریفی اشــاره کردید که حرف هواداران اســت. 
سؤال اینجا اســت چرا مدیران کاربلدی مثل درویش راهی 
تیم پرسپولیس می شوند، اما مدیران ناشناخته سر از باشگاه 

استقلال در می آورند؟
خب همیشــه هم اینطور نبوده که مدیر ناشــناخته بیایــد. مثلًا آقای 
آجورلو مگر ناشــناخته بود؟ یا آقای فتح الله زاده مگــر کارنامه بدی در 
اســتقلال داشــت؟ این مدیران هم نتوانســتند خــوب کار کنند. اما 
نکته اینجا اســت هر مدیری که آمد و مشــکلات را دید و نتوانست کار 
انجام دهد، شــجاعت رفتن نداشــت. نگفت: »نمی توانم.« ماندند، اما 

نتوانستند کمکی بکنند.

 هر ساله در این مقطع چنین اتفاقاتی برای استقلال می افتد. 
هواداران معتقد هســتند با غرض ورزی چنین شرایطی برای 

استقلال ایجاد می کنند تا رقبا منفعت ببرند.
این را قبول دارم که این اتفاقات ســریالی برای تیم استقلال می افتد، 
اما نمی توان گفت فقط وزارت ورزش مقصر اســت. من حرفم این است 
هر آدمی که مســئولیت قبول می کند باید موقعی که نتوانست از عهده 
مشــکلات برآید زود برود تا فرد قابلــی بیاید. اما موقعــی می روند که 

مشکلات چند برابر شده است.

 به تازگی آقای خطیر مدیرعامل استقلال شده اند به نظر شما 
ایشان می تواند نقطه کور استقلال را باز کند؟

قبل از آقــای خطیر هم فردی مثــل فتح الله زاده آمده بود که بشــدت 
استقلالی بود اما نتوانســت کاری از پیش ببرد. حرف من این است اگر 
آقای خطیر نتوانست خیلی زود برود. شــش ماه نماند بعد از شش ماه 
بگوید: »نمی توانم.« خطیر مدیر جوان و باسوادی است. ایشان آگاه به 
مسائل حقوقی است و به چند زبان هم مسلط است. خطیر ویژگی مدیر 

خوب را دارد اما اگر متوجه شد که از پس مشکلات بر نمی آید زود برود.

 صحبت هــای آقای نکونــام و حرف هــای او در مورد فرد 
خاص»بچه« را شــنیدید؟ نظرتان در خصــوص این فرد که 
چندین سال است )در سایه( تیم اســتقلال را اذیت می کند، 

چیست؟
آقای نکونام مربی جوان و کاربلدی است وقتی حرفی می زند قطعاً روی 
حرف هایش فکر کرده است. من آن بچه را نمی شناسم و نمی دانم الان 
چه کاری علیه استقلال انجام می دهد به همین دلیل اگر نکونام متوجه 

کارشکنی او شده است حتماً حرف های بحقی زده است.

 در چنین شرایطی این نگرانی وجود دارد که نکونام از شرایط 
خسته شده و با دادن استعفا، جا خالی بدهد!

من جای نکونام بودم استعفا می دادم و می رفتم.

 پس در این شرایط اسفناک، هواداران چه می شوند؟
گفتم اگر من بودم این کار را می کردم چــون هیچ چیز مهم تر از آبروی 
آدم نیست. اما نکونام استقلالی اســت حتماً می ماند و شرایط را درست 

می کند.

 به نظرمی رسد اســتقلال در فصل نقل و انتقالات با شرایط 
فعلی خیلی عقب است!

استقلال در فصل نقل و انتقالات نمره اش خیلی کم است. این تیم باید 
در چند پست بازیکن بگیرد. رفتن چند بازیکن این تیم اصلًا مهم نیست 
اما بازیکنانی مثل محبی و قایدی جای خالی شان مشخص است و باید 
جانشین خوب برای آنها در نظر گرفته شود. استقلال اگر نیم فصل اول 
بتواند خودش را به عنوان سه تیم اول صدر جدول نگه دارد در نیم فصل 

دوم می تواند تقویت کند.



رئیــس  گرگان-مهنازمحمدزمانــی 
ســازمان ســیما،منظر و فضای ســبز 
شــهرداری گــرگان گفت: بــا توجه به 
ضرورت توسعه شــبکه آبیاری بیش از 
90 درصد آبیاری ســطح فضای ســبز 
شــهری گرگان از طریق شبکه آب خام 
صورت مــی گیرد. مهســتی قدس ولی 
با اشــاره به ضرورت توســعه شبکه آب 
خام بعنوان یک زیر ســاخت اساســی 
در احــداث و نگهداری از فضای ســبز 
پایــدار گفــت: نقشــه جامع توســعه 
شــبکه آبرســانی و لوله گذاری فضای 
ســبز با آب خام در ســال های جاری 
با هدف کنترل مدیریــت مصرف برای 
صیانت از آب و کاهــش در مصرف آب 

شرب تهیه شده است.
وی بــا بیان اینکــه بهتریــن راه مقابله 
با معضــل کم آبــی، اجــرای مدیریت 
صحیــح منابــع آب و حفــظ نگهداری 
فضای ســبز اســت، بیــان کــرد: هر 
انــدازه کــه بتوانیــم شــبکه آب خام 

شــهری را توســعه دهیــم بــه همان 
اندازه شــاهد کاهش میــزان هزینه و 
هدر رفــت مصرفی آب خواهیــم بود تا 
فضای ســبزی شــاداب و پایدار داشته 
باشــیم. قدس ولی خاطرنشــان کرد: 
ســازمان ســیما منظر و فضای ســبز 
شــهرداری گرگان با دو روش شــبکه 
آبیاری »دستی« و »تحت فشار« برای 
فضاهایــی کــه در آن ایســتگاه پمپاژ 
تعبیه شــده اســت به آبیــاری فضای 
ســبز پارک ها، بلوار ها و میادین سطح 

شهر گرگان می پردازد.
وی ادامــه داد: در حــال حاضــر 24 
پارک ، 28 بلــوار و 21 میدان ســطح 
شــهر به طــور مســتقیم با اتصــال به 
شــبکه آبیاری آب خام و مابقی توسط 
تانکرهــای ســیار آبیاری می شــوند. 
قدس ولــی در ادامه خاطرنشــان کرد: 
با توجــه به شــرایط گرم هــوای فصل 
تابســتان در حال حاضر بــه طور کلی 
18 تانکر ســازمان با 10 ســاعت کاری 

روزانــه به آبیــاری نقــاط غیــر قابل 
دسترســی به شــبکه لوله گذاری شده 
در فضای ســبز مناطق ســه گانه سطح 
شــهر گرگان با آب خام مــی پردازند. 
رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای 
ســبز تصریح کرد: با توجه به شــرایط 
جــوی آب و هــوای چند ســال اخیر 
آبیــاری روزانــه فضای ســبز شــامل 
درختان چمن ها و نشــاء هــای فصلی 

است.  متغیر 
وی در ادامه همچنیــن از برنامه ریزی 
این ســازمان برای حذف 43 انشــعاب 
آب شــرب غیر فعــال در فضای ســبز 
ســطح شــهر در آینده ای نزدیک خبر 
داد و گفــت: 8 حلقه چــاه آب آب خام 
و بهره بــرداری از رودخانــه زیارت به 
منظــور بهره بــرداری از ظرفیــت آنها 
برای پشــتیبانی حداقل آبیاری فضای 
ســبز دو منطقــه در نظر گرفته شــده 

است. 
قــدس ولــی در پایــان گفــت: هفته 

احــداث مخــزن  گذشــته عملیــات 
بتنــی 200 متــر مکعبــی ذخیره آب 
در موقعیــت جنــب پارک چالــه باغ با 
هدف بهره منــدی از ظرفیت های آب 
ســطحی و هرز آبهای موجود در منطقه 

مذکــور در راســتای حــل معضــات 
کم آبی در فضای ســبز و اســتفاده از 
آبهای ذخیره شــده در این مخزن برای 
مصــارف فضای ســبز در قالــب طرح 

شنبه های جهادی کلنگ زنی شد.

م   مجــد محمد - ز ا هو ا
مدیرعامل شــرکت مهندسی 
و توســعه نفت با بیــان اینکه 
اقدامات خوبی در راســتای 
توســعه میادین انجام شــده 
اســت، گفت: 1۷ چاه نفت به 
شــرکت نفــت و گاز اروندان 

تحویل داده می شود.
 ابوذر شــریفی  در نشست با 
مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
ارونــدان با موضوع بررســی 
تولیــد  وضعیــت  آخریــن 
در میادیــن غــرب کارون و 
آزادگان جنوبــی افــزود: با 

دســتیابی به برنامــه تولیدی و توســعه ای این 
شــرکت، 1۷ چاه  از هفته آینده طــی برنامه و 
هماهنگی هایی به شــرکت نفــت و گاز اروندان 
تحویل داده می شــود که موجب افزایش تولید 

این شرکت خواهد شد.
عبدالله عــذاری اهــوازی مدیرعامل شــرکت 
نفت و گاز اروندان نیز با اشــاره بــه ابتکارات و 
اقدامات انجام شــده در این شــرکت به منظور 
افزایش تولید اظهارکرد: بــا جابجایی بعضی از 
خطوط جریانی نفــت چاه ها در میدان آزادگان  

جنوبی و رفع مشــکل عقب راندن نفت از سوی 
چاه های پرفشــار به ســمت چاه های کم فشار 
که موجــب کاهش تولید این چاه ها شــده بود، 
از ابتدای امسال شاهد رشــد 20 هزار بشکه ای 

نفت در غرب کارون هستیم.
وی با اشــاره بــه اینکه عــزم و اهتمــام جدی 
در راســتای حل مشــکات و چالش های تولید 
وجود دارد، توضیح داد: برگزاری نشســت های 
هم اندیشــی بر هم افزایی بیشــتر هر 2 شرکت 
خواهد افــزود و شــاهد پیشــبرد بهتــر امور 

بود. خواهیم 

آییــن تجلیــل از برگزیدگان 
صنعت و معدن استان کرمانشاه 
با هــدف تقدیــر از واحدهای 
نمونه صنعتی و معدنی سیمان 
غــرب واحــد تولیــدی نمونه 
اســتان کرمانشــاه گردید .به 
روزنامه  خبرنگار  گزارش  
کرمانشــاه   خریــدار 
درآییــن  ؛  حســنافخارزاده 
تجلیل از برگزیــدگان صنعت 
و معدن کرمانشــاه بــا حضور 
اســتاندار و نماینــدگان مردم 
در مجلس شــورای اســامی، 
جمعــی از مســئولان ارشــد 

اجرایی و قضایی اســتان به میزبانی خانه صنعت، 
معدن و تجارت استان کرمانشــاه برگزار شد و از 
شرکت صنایع سیمان غرب به عنوان واحد تولیدی 
نمونه و برتر تجلیل بعمل آمد.در ایــن همایش به 
پاس قدردانی از تعهد و تاش بی وقفه مدیریت و 
کارکنان شرکت ســیمان غرب در مسیر توسعه، 
رشد و تعالی در جشــنواره روز ملی صنعت،معدن 
و تجــارت در ســالن مرکــز همایش هــای اتاق 
بازرگانــی، لوح و تندیــس واحدنمونــه و برتر به 
مســعود جلیلیان، مدیر عامل و نائب رئیس هیئت 

مدیره شرکت ســیمان غرب  اعطاء گردید . برگزار 
کنندگان این جشنواره ، ســیمان غرب  را به سبب 
برداشــتن گام های موثر  در زمینه هــای فناورانه 
در خطــوط تولید و تحویل محصــولات با کیفیت ، 
مســئولیت های اجتماعی و روابط عمومی ، انجام 
و مشارکت در مسائل فرهنگی  ، آموزش سازمانی و 
منابع انســانی ، محیط زیست و سایر ارکان تولیدی 
و ستادی شایســته ی دریافت لوح و تندیس واحد 
نمونه دانسته  و این لوح و تندیس افتخار از سوی 
اســتاندار کرمانشــاه بــه مدیر عامل شــرکت 

نمودند. اهداء 

خوزستان کرمانشاه
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت :

وندانتحویلدادهمیشود ۱۷چاهنفتبهشرکتنفتوگازار
با هدف تقدیر از واحدهای نمونه صنعتی و معدنی سیمان غرب؛

آیینتجلیلازبرگزیدگانصنعتومعدنکرمانشاهبرگزارشد

فضایسبزگرگانباشبکهآبخامآبیاریمیشود
ر: شهردا

2۲ونتاکسیو۱۵اتوبوسبهناوگان
حملونقلعمومیکرجافزودهشد

البرز-مظفری شــهردار کرج گفت: بــا حمایت های صورت 
گرفتــه 22 دســتگاه ون تاکســی و 1۵ دســتگاه اتوبــوس به 

ناوگان حمل و نقل عمومی کانشــهر کرج افزوده شد.
کیانی با اشاره به این که 22 دســتگاه ون تاکسی و 1۵ دستگاه 
اتوبوس بــه ناوگان حمل و نقــل عمومی کانشــهر کرج افزوده 
شــد،  گفت: 208 دســتگاه اتوبوس توســط شــهرداری کرج 
خریداری شــده کــه طی امســال و ســال آینده بــه مجموعه 

ناوگان حمل و نقل عمومی کرج اضافه خواهد شــد.
شــهردار کرج افــزود: اولویت تزریــق این اتوبــوس و ون ها به 
خطــوط مناطق کــم برخورداری اســت که مســافران به دلیل 
تعداد محــدود اتوبوس هــا در جابجایــی با مشــکاتی مواجه 
هســتند.او افزود: اکنون هــم تعدادی از اتوبوس هــای قدیمی 
ســطح شــهر کرج هم در مرحله بازســازی هســتند و مجموعه 
مدیریت شــهری کرج برای ســال جدیــد برنامه هــای فراوانی 
جهت بهبــود زیرســاخت های حمــل و نقل شــهری در حوزه 
مترو، اتوبوســرانی و تاکسیرانی دارد.شــهردار کرج گفت: این 
برنامه ها باید به ســرعت اجرایی شود تا شــاهد یک سال طایی 
برای حمل و نقل عمومی در شــهر کــرج باشــیم. کیانی گفت: 
با توجه به رشــد ســریع جمعیت در شــهر کرج و معضاتی که 
در زمینه ترافیک و آلودگــی هوا گریبانگیر شــهروندان کرجی 
شده است، باید نســبت به توســعه حمل و نقل عمومی در حوزه 
ناوگانی آن یعنی افزایــش تعداد اتوبوس ها و نوســازی ناوگان 
تاکســی و ون ها اقدام شــود. او با اشــاره به خرید اتوبوس ها و 
تاکســی های ون های جدید و بازســازی شــده در کرج گفت: 
برای مبارزه با مســئله آلودگی هــوا و کاهش معضــل ترافیک 
باید مردم را تشــویق بــه اســتفاده از ناوگان عمومــی حمل و 
نقل بــه جای خودروی شــخصی بکنیم. شــهردار کــرج گفت: 
در این راســتا تقویت، نوســازی و تجهیز ناوگان اتوبوســرانی و 
تاکســیرانی و همچنین راه اندازی ســریع تر خطوط بی آر تی و 
قطار شــهری امری ضروری برای آینده شــهر اســت و این مهم 

باید به سرعت محقق شود.

 
مدیرکل کمیته امداد امام استان خبر داد؛

ارائههزارو۷۵۰خدمتمسکن
بهمددجویانایلام

ایلام – حســن بیگی مدیــرکل کمیته امداد امــام خمینی 
)ره( ایام با اشــاره به اینکه رفــع دغدغه مســکن مددجویان 
از برنامه هــای مهــم این نهاد اســت گفت: بیــش از یک هزار و 
۷۵0 خدمت مســکن طی یکســال گذشــته به مددجویان این 
اســتان ارائه شــده اســت.رضا طاهری در آیین واگذاری چهار 
واحد مســکونی بــه مددجویان ایــن نهاد در بخــش زرین آباد 
شهرســتان دهلران افزود: تا پایان امســال 9 واحد مســکونی 
دیگر کــه در حال ســاخت بوده بــه مددجویــان کمیته امداد 
زرین آباد واگذار می شــود.وی افزود: برای ســاخت هر یک از 
این واحدهای مســکونی بیش از ســه میلیارد ریال با مشارکت 
کمیته امــداد، بنیــاد مســکن و خیرین هزینه شــده اســت.
مدیرکل کمیته امداد ایام با اشــاره به نیاز مســکن مددجویان 
روســتایی اســتان تاکید کرد: بــا مشــارکت بنیاد مســکن و 
دســتگاه های دیگر تعــداد 2۵0 واحد مســکونی ویایی برای 
مددجویان روســتایی در چند شهرســتان استان ســاخته می 

شود و زمین آنها نیز تأمین شده است.

مدیرعامل شرکت گاز استان کردستان:
میلیارد 11 با واحدصنعتی 9
مریوان در اعتبار ریال
شوند می گازرسانی

ســنندج-فاطمه ملایی  مدیرعامل شــرکت گاز اســتان 
کردســتان گفت:  امسال گازرســانی به 9 واحد صنعتی شهرستان 
مرزی مریــوان برنامه ریزی شــده ، ضمن اینکــه تاکنون به 191 
واحد صنعتی جز و عمده این شهرســتان گازرســانی شــده است.
احمد فعله گری با اشــاره به برنامــه ریزی برای گازرســانی به 8 
روســتای شهرســتان مریوان در ســال جاری، افزود: از مجموع 
139 روســتای دارای قابلیت گازرســانی ، تاکنون 131 روستای 
مریوان از گاز طبیعی بهره مند شــده اســت و عملیات گازرسانی 
در 8 روســتای دیگر نیز ادامه دارد که با گاز دار شــدن این تعداد 
روســتا ضریب گاز طبیعی در جمعیت روستایی هم به 100 درصد 
افزایش خواهد یافت.مدیرعامل شــرکت گاز کردستان یادآور شد: 
تا هفته دولت سال جاری تمام روســتاهای دارای سکنه در سراسر 
استان کردســتان به شبکه سراســری گاز طبیعی متصل می شود.
فعله گری اضافه کرد: ضریــب نفوذ گاز طبیعی در بخش شــهری 
شهرستان مریوان 100 درصد و بخش روســتایی 99 درصد است 

که تا پایان امسال به 100 درصد افزایش خواهد یافت.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان کردســتان در مــورد گازدار 
شــدن 9 واحد صنعتی در شهرســتان مرزی مریوان توضیحاتی 
تکمیلی ارائــه داد و اظهار داشــت : با گازدار شــدن این تعداد 
واحد صنعتــی در 230 هزار لیتر فــرآورده هــای نفتی صرفه 
جویی و حجم جایگزینــی گاز طبیعی بــه 2100 متر مکعب در 
ســاعت می رســد و پیش بینی می گردد 11 میلیارد ریال برای 

اتمام این پروژه ها هزینه گردد.  
وی ادامه داد: با وجود ســختی کار و ســخت گذر بودن مریوان، 
اغلب روســتاهای مرزی این شهرستان به شــبکه سراسری گاز 

طبیعی متصل شده است.
لازم به ذکر اســت شهرســتان مریــوان دارای 6۷ هزار و 244 
مشــترک که تعداد ۵۵ هزار و 109 مشــترک شهری و 12 هزار 

و 13۵ مشترک روستایی است .

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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قزوین

اعمالبیشاز۹میلیاردتومانپاداشخوشمصرفیبرقدرقزوین
قزوین-مریم نقدی  معاون خدمات مشــترکان شــرکت برق استان 
قزوین گفت: تــا کنون 9 میلیارد و 200 میلیــون تومان پاداش در قبوض 
اعمال شده اســت. قافله باشــی معاون خدمات مشــترکان شرکت برق 

استان افزود: میزان مصرف برق ســاعت 10 و ده دقیقه صبح روز یکشنبه  
8۵2 مگاوات بود که نســبت به مدت  مشــابه هفته گذشــته بدون تغییر 
بود.وی افزود: میزان مصرف امروز در مناطق مینودر، محمدیه، شــمال، 

آوج و بوییــن زهرا و جنــوب قزوین غیــر متعارف بود.  معــاون خدمات 
مشترکان شرکت برق اســتان از مجتمع های تجاری خواست در ساعات 

19 تا 23 که اوج مصرف هست، مصارف مازاد خود را کاهش دهند.

جلســه هم اندیشــی روســای روابط  اصفهان-مریــم مومنی
عمومــی صنعت پالایــش و پخش کشــور بــه میزبانــی هلدینگ 

پتروپالایش اصفهان برگزار شد.
این جلســه هم اندیشــی با هدف مدیریت اطاع رسانی در شرایط 
اضطــراری، یادآوری ضرورت تدوین شــیوه نامــه مدیریت اطاع 
رســانی شــرایط اضطراری با محوریت مدیریت افــکار عمومی بر 
اســاس اباغیه شــماره 949 مقــام عالــی وزارت نفت بــا حضور 
روســای روابــط عمومی های صنعــت پالایش و پخــش به صورت 

آموزشــی – کارگاهی و بررسی برنامه ها اجرا شد.
در همین راســتا تبیین و اجرای مدیریت اطاع رســانی در شرایط 
اضطراری و رفــع موانع عملیاتــی و تحلیــل محتواهای اجرایی در 
صنعت نفت توســط دپارتمان  تولید و تحلیــل محتوای وزارت نفت 

مورد تبادل نظر و اجرای برنامه های آموزشــی شد.

محمد ده بیدیان سرپرســت روابــط عمومی وبین الملــل هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهــان در این جلســه با بیــان اینکه اســتفاده از 
ظرفیت هــای بروز دنیــا در حوزه روابــط عمومی امــری اجتناب 
ناپذیر اســت، اظهار داشــت: ما در هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
این امر را در دســتور کار قرار داده تا مادامی کــه بتوانیم به هوش 

مصنوعی تجهیز شــویم. وی تصریح کرد: بر ایــن باوریم که روابط 
عمومــی می تواند با اســتفاده از ابزارهــای روز دنیــا و بکارگیری 
نیروی کار حرفه ای توان حضور در فضای رقابتی شــرکت ها را بالا 
برده و حتــی منجر به افزایش تولید، توســعه بــازار خرید و فروش 

در بازار داخلی و حتی بازارهای بین المللی باشــد.
سرپرســت روابط عمومی و بین الملل هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
با بیان اینکه اعتمــاد ســازی خطیرترین مســئولیت روابط عمومی 
در هر سازمانی اســت، ابراز داشت: این امر جز شــفاف سازی، ارتباط 
مســتمر با رســانه های گروهــی و تهیه گــزارش عملکــرد از بخش 
های مختلف ســازمان ممکن نیســت، روندی که اخیــرا در هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان با نگاه حرفه ای تری دنبال شــده و تا رســیدن 
به نقطــه مطلوب ادامه خواهد داشــت، هر چند بر ایــن باوریم روابط 

عمومی شغلی 24 ساعته و بدون تعطیلی است.

در هلدینگ پتروپالایش اصفهان برگزارشد؛
کشور پخش و پالایش عمومیصنعت وابط ر وسای ر برگزاریجلسههماندیشی

اصفهان

گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانــی شــهردار گــرگان گفــت: تخلفات 
ســاختمانی نظــام شهرســازی شــهرها را تهدیــد مــی کند. ســید 
محمدرضــا ســیدالنگی در دوره آموزشــی کمیســیون مــاده صــد 
شــهرداری  های اســتان گفت: کمیســیون ماده صد یکی از مهمترین 
کمیســیون های شهرداری هاســت که باید حقوق شــهروندی در آن 

رعایت شود.
ســیدالنگی افزود: شــهروندانی که پرونــده ســاختمانی دریافت می 
کنند اگر مقررات فنی شهرســازی را رعایت نکنند به این کمیســیون 
ارجــاع داده و رای قانونی صادر می شــود.وی تصریح کــرد: تخلفات 
ســاختمانی یکــی از دغدغه هایی اســت شــهرداری ها بــا آن مواجه 

هستند و نظام شهرسازی شــهرها را تهدید می کند.

شــهردار گرگان خاطرنشــان کرد: کمیســیون های مــاده صد مرجع 
قانونی رســیدگی به تخلفات شهرســازی، فنی و بهداشــتی ساخت و 
ســازها هستند.ســیدالنگی با بیان اینکه اســتان گلســتان مدتهاست 
که در محدوده شــهرها افزایش جمعیت نداشــته اســت، گفت: بیشتر 
تخلفــات مربوط بــه مهاجرانی اســت که در حاشــیه شــهرها زمین 

می خرند و مقررات ساخت و ســاز را رعایت نمی کنند .
وی تصریح کرد: امیــدوارم برگزاری چنیــن همایش هایــی منجر به 
کاهش تعداد و تعیین تکلیف پرونده ها شــود تا حقوق شــهروندان نیز 
رعایت شــود. لازم به ذکر است، دوره آموزشــی کمیسیون ماده 100 
شــهرداری ها با حضور دکتر رحمان پیوســت مستشــار تجدیدنظر و 
رئیس هیات تخصصی شــورای اســامی دیوان عدالــت اداری برگزار 

شد.
این دوره از ســوی دفتر فنی استانداری گلســتان با حضور شهرداران، 
اعضای شورای اســامی شــهر، نمایندگان قوه قضاییه و وزارت کشور 
در کمیســیون های ماده صد شهرداری های اســتان در سالن همایش 

سردار شهید حاج قاسم ســلیمانی شهرداری گرگان برگزار شد.

شهردار گرگان:

تخلفاتساختمانینظامشهرسازیشهرهاراتهدیدمیکند



دستورالعملوجوهادارهشدهبهشبکهبانکی
ابلاغشد

بانک مرکزی »دســتورالعمل وجوه اداره شــده )ریالی(« را با رویکرد 
همگرایی موضوعات مرتبط با وجوه اداره شده پس از تصویب در جلسه 

شورای پول و اعتبار به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد.
خدمات مربــوط به »وجوه اداره شــده« همواره بخــش قابل توجهی 
از خدمات بانکی شــبکه بانکی کشــور را به خود اختصاص داده است. 
تاکنون ضوابط مربوط به وجوه اداره شــده در قالب غیرقرض الحسنه، 
با عنوان »مقررات مربوط به وجوه اداره شــده« مصوب جلســه مورخ 
۱۴ /۲ /۱۳۵۵ شــورای پــول و اعتبار ابلاغی طی بخشــنامه  شــماره 
نب /۳۰۰ مــورخ ۳۰ /۲ /۱۳۵۵ و در قالب قرض الحســنه، تحت عنوان 
»شـــرایط و ضـوابط افتتـــاح حـــساب قرض الحسنه ویژه« مصوب 
جلسه مـورخ ۳ /۶ /۱۳۶۹ شـورای پـول و اعتبـار ابلاغی طی بخشنامه 
شماره نب /۲۲۳۱ مورخ ۱۴ /۶ /۱۳۶۹ و اصلاحیه های بعدی آن، ملاک 

عمل بوده است.
بر این اساس و با عنایت به گذشت ســالیان متمادی و تصویب برخی 
احکام قانونی و مقرراتی مربوط به این موضــوع نظیر بند )ب( ماده 
)۱۷( »قانون برنامه پنج ســاله ششم توســعه اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی جمهوری اســلامی ایران«، بند )الف( مــاده )۲۰( »قانون 
احکام دایمی برنامه های توسعه کشــور« و بند )ل( ماده ۲۸ »قانون 
الحــاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشــی از مقــررات مالی دولت 
)۲(«، به روزرســانی ضوابــط ناظر بــر وجوه اداره شــده ضروری 

می نمود.
 لذا با نظرداشت این که قرض الحســنه ویژه همان عملیات وجوه اداره 
شــده بوده که بر مبنای عقد قرض الحســنه صورت می گیرد، ضوابط 
واحدی تحت عنوان »دستورالعمل وجوه اداره شده )ریالی(« با رویکرد 
همگرایی موضوعات مرتبط با وجوه اداره شــده تدویــن و در یک هزار 
و سیصد و شــصت و یکمین جلســه مورخ ۳۰ /۳ /۱۴۰۲ شورای پول و 
اعتبار مطرح و به تصویب رســید. اهم احکام مذکور در دســتورالعمل 

موصوف به شرح زیر است:
۱- دستورالعمل یاد شده صرفاً ناظر بر وجوه اداره شده غیردولتی است.  
۲- شرایط اعطای تســهیلات از محل وجوه اداره شــده دولتی که در 
پیوســت قوانین ازجمله قوانین بودجه ســنواتی از محل منابع بودجه 
عمومی یا منابــع داخلی دســتگاه های اجرایی مربــوط تحت برنامه 
کمک های فنــی و اعتباری و یــا اجتماعی وبه منظــور تحقق اهداف 
سرمایه گذاری و توسعه فعالیت بخش های خصوصی و تعاونی در قالب 
تسهیلات تلفیقی و یارانه سود تســهیلات از طریق قرارداد عاملیت با 
مؤسســه اعتباری برای واگذارنده اعتبار پیش بینی می گردد، از جمله 
نحوه تلفیق وجوه مزبور با منابع مؤسسه اعتباری، توزیع وجوه، حداکثر 
مبلغ تســهیلات اعطایی به هر متقاضی، تعیین نوع وثایق و تضامین و 
نحوه ارزیابی آن ها، نحوه اعتبارســنجی متقاضی، نوع عقد، نرخ ســود 
تســهیلات اعطایی / کارمزد قرض الحســنه اعطایی، وجه التزام تأخیر 
تأدیه دین، مدت و نحوه بازپرداخــت، نحوه نظارت بر مصرف و پذیرنده 
ریســک نکول، حســب مورد مطابق با قوانین و ضوابط مربوط از جمله 
آیین نامــه اجرایی بنــد )ل( مــاده )۲۸( قانون الحاق برخــی مواد به 
قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۲( مصوب جلســه مورخ 
۲۶ /۱۰ /۱۳۹۵ هیــأت وزیران و اصلاحیه های آتــی آن و در چارچوب 

قرارداد عاملیت است.

۳- وجوه صندوق توســعه ملی نزد مؤسســات اعتباری از شمول مفاد 
دســتورالعمل مذکور خارج بوده و تابع ضوابــط و مقررات خاص خود 

می باشد.
۴- قراردادهای وجوه اداره شــده، منعقده فی مابیــن واگذارنده وجوه 
و بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی مســتلزم تأیید توسط بانک 

مرکزی نیست.  
۵- بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی می توانند عملیات وجوه اداره 
شده را صرفاً با استفاده از منابع واگذارنده و یا به صورت تلفیقی از منابع 

خود و واگذارنده انجام دهند.  
۶- چنان چه عملیات وجوه اداره شده صرفاً با استفاده از منابع واگذارنده 
انجام شود، ریســک نکول تســهیلات اعطایی بر عهده واگذارنده و در 
وجوه اداره شده تلفیقی، ریسک نکول تسهیلات اعطایی از محل منابع 
بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی، بر عهده بانک ها و مؤسســات 

اعتباری غیربانکی است.  
۷- در عملیات وجوه اداره شــده، هم در بخش پذیرش سپرده و هم در 
مرحله اعطای تسهیلات،   رعایت نرخ های سود/کارمزد مصوب شورای 

پول و اعتبار الزامی است.
۸- ریسک عدم بازپرداخت تسهیلات اعطایی از محل وجوه اداره شده 
)اصل و سود/کارمزد متعلقه( می تواند در چارچوب قرارداد عاملیت و به 

هزینه واگذارنده بیمه شود.  
۹- بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیربانکی مجازند، اعتبارســنجی 
متقاضیان دریافت تســهیلات از محل وجوه اداره شده را شامل بررسی 
وضعیت مطالبــات غیرجاری، چک برگشــتی، توانایــی بازپرداخت 
و اهلیت اعتباری وی یا بررســی توجیه فنی، مالــی و اقتصادی طرح 
موضوع تســهیلات وجوه اداره شــده را منوط به این که شرح خدمات 
اعتبارســنجی به صورت دقیق و شــفاف توام با نرخ کارمزد مربوط در 

قرارداد عاملیت ذکر شده باشد، انجام دهند.  
۱۰- چنان چه عملیــات وجوه اداره شــده صرفاً با اســتفاده از منابع 
واگذارنده انجام شود، تسهیلات اعطایی از آن محل از محاسبه در حدود 
مقرر در ضوابط ناظر بر فعالیت بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی 
مســتثنی می باشــد و لیکن، در وجوه اداره شــده تلفیقی، تسهیلات 
اعطایــی از محل منابع بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیربانکی وفق 
ضوابط مربوط، مشمول محاسبه حدود تعیین شــده در مقررات ناظر 
بر فعالیت بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکــی از جمله مقررات 

احتیاطی می شود.   
خاطرنشان می ســازد، تمامی ضوابط و مقررات مغایر از جمله  مقررات 
مربــوط به وجــوه اداره شــده موضوع بخشــنامه شــماره نب /۳۰۰ 
مــورخ ۳۰ /۲ /۱۳۵۵ و اصلاحیه »شــرایط و ضوابط افتتاح حســاب 
قرض الحســنه ویژه« موضوع بخشنامه شــماره ۲۵۲۶۹۳ /۹۱ مورخ 
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عبورازمصرف۷۲هزارو۵۰۰مگاواتبدون
ایجادمحدودیتبرایمردم

مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: عبور از اوج مصــرف۷۲ هزار و ۵۰۰ 
مگاوات بدون ایجاد محدودیت برای مــردم در مصرف، موفقیتی برای 

صنعت برق محسوب می شود.
 به نقل از توانیر، آرش کــردی در برنامه تلویزیونی بــا بیان این که یک 
گنبد گرمایی بر غرب آسیا حاکم اســت و همین موضوع موجب شده 
تا گرمایی بی سابقه بر این منطقه حاکم شــود، خاطرنشان ساخت: به 
ازای هر یک درجه حرارتی که به متوسط دمای کشور افزوده می شود، 
درواقع هزار و ۸۰۰ مــگاوات به مصرف برق اضافه می شــود، به همین 
علت در هفته گذشته رکوردهای مصرف برق و اعداد اوج مصرف پی در 

پی شکسته شد و به اعداد کم سابقه ای رسید.
وی اضافه کرد: در هفته گذشــته در اوج مصرف، عــدد ۷۲ هزار و ۵۰۰ 
مگاوات را ثبت کردیم، این درحالی بود که ســال گذشــته تا این زمان 
به بیش از ۶۸ هزار نرســیده بودیم و اوج مصرف حدود ۶۹ هزار و ۵۰۰ 
مگاوات بود.به گفته وی، دوشنبه هفته گذشته مصادف با ۱۹ تیر حدود 
ســاعت ۱۴:۳۰ تا ۱۵:۰۰ به عدد ۷۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات رسیدیم که 

یک رشد مصرف ۴.۳ درصدی را نشان می دهد.
مدیرعامل شــرکت توانیر در ادامه تاکید کرد: طبیعی است با توجه به 
اوج گرما، وسایل سرمایشی درصد قابل توجهی از مصرف برق کشور را 
به خود اختصاص دهند، از این عدد ۷۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات، حدود ۲۳ 

تا ۲۴ هزار مگاوات آن مربوط به سامانه های سرمایشی است.
کردی با تشــکر از همکاری مردم در بخش هــای مختلف تصریح کرد: 
حقیقتاً عبور از این عدد ۷۲ هزار و ۵۰۰ مــگاوات که در حالت بدبینانه 
پیش بینی شــده بود، موفقیتی برای صنعت برق محســوب می شود 
بدون اینکه بخواهیم تنگنایــی در امر تحویل برق بــرای مردم ایجاد 

کنیم، این میسر نمی شد مگر با همکاری مردم.
کردی همچنین اضفه کرد: شــاید مهم ترین موضوعی که امسال برای 
بخش خانگی داشــتیم که در مقایسه با پارســال متفاوت بود موضوع 

مدیریت مصرف و پاداش صرفه جویی است که امسال انجام شد.
وی در خصوص طرح پاداش مشــترکان گفت: این طرح را سال گذشته 
شــروع کرده بودیم اما یک طرح ابتدایی بود، امسال این طرح را توسعه 

دادیم.
مدیرعامل شرکت توانیر میزان مشــارکت مردم در این طرح را بسیار 
خوب ارزیابی کرد و گفت: بیش از ۳۵ درصــد از ۲۷ میلیون قبضی که 
تاکنون صادر شده است، مشمول پاداش شــده اند که مبالغ پاداش ها 
قابل توجه است به طوری که تا ۲ هزار تومان به ازای هر کیلووات ساعت 
به مردم پاداش پرداخت می کنیم، این درحالی است که متوسط رقمی 

که خودمان درواقع به مردم می فروشیم ۱۳۰ تومان است.
کردی هزینه های ســاخت نیروگاه، انتقال و توزیع بــرق را قابل توجه 
دانســت و تاکید کرد: پاداش صرفه جویی به شــکلی تنظیم شــده تا 
مطابق این اعداد باشد، یعنی مردم به ما کمک می کنند در این بخش ها 
سرمایه گذاری کمتری کنیم و ما سود این سرمایه گذاری را به صورت 

پاداش به مردم پرداخت می کنیم.
به گفته مدیرعامل شــرکت توانیر، ۹۸ درصد از مشــترکان ما زیر ۲.۵ 
برابر الگو، مصرف می کنند، این مشترکان مشــمول پاداش می شوند. 
پارسال به گونه ای بود که فقط مشترکانی که زیر الگو مصرف می کردند 
مشمول پاداش می شدند، اما امســال با برنامه ای که وزیر محترم نیرو 
ارائه دادند، آن را توسعه دادیم و مشترکانی که زیر ۲.۵ برابر الگو مصرف 
می کنند اگر مصرف خود را نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش دهند 
مشمول پاداش می شــوند.کردی خاطرنشان ســاخت: اگر ۱۰ درصد 
بتوانیم صرفه جویی کنیــم، می توانیم مصرف بــرق را ۳ هزار مگاوات 
کاهش دهیم.وی اضافه کرد: خیلی ها از ما می پرســند تا آخر تابستان 
چه خواهد شد؟ که پاسخ ما هم این اســت که اگر مردم همکاری کنند 

بدون کمبود و نقصان تابستان را پشت سر خواهیم گذاشت.
مدیرعامل شرکت توانیر با بیان این که حدود ۳۵ درصد از قبوض صادر 
شده مشمول پاداش شــده و حدود ۴۰۰ میلیارد تومان به مردم پاداش 
صرفه جویی پرداخت شــده اســت، گفت: میزان برقی که هر مشترک 
سال گذشــته مصرف کرده، ثبت شــده و میزان مصرف امسال وی را 
نسبت به آن می ســنجیم و اگر کاهش داشته باشــند مشمول پاداش 
می شوند.کردی در ادامه افزود: در بخش خانگی، پارسال شاهد کاهش 
مصرف برق بودیم، امسال رشد مصرف متوقف شده و امیدواریم منفی 

هم بشود و ۲ تا ۳ درصد کاهش مصرف را شاهد باشیم.

به گفته مدیرعامل شــرکت توانیر، در بخش صنعت چون رشــد تولید 
امسال هدف گذاری شده است، شــرایط را به گونه ای فراهم کردیم که 

یک رشد مناسب تری را نسبت به سال ۱۴۰۱ رقم بزنیم.
وی در همین زمینه تصریح کرد: یکــی از بخش های مدیریت مصرف، 
بخش صنعتی است، اما معنا و مفهوم آن به معنای کاهش تولید نیست، 
اساســاً مدیریت مصرف در بخش صنعت، معنای کاهــش تولید را به 

همراه ندارد.
کردی افزود: برای گروه الف که شامل صنوف خرد و کارگاه های کوچک 
می شود، مدیریت مصرف لحاظ نشده است. گروه ب شامل شهرک های 
صنعتی می شــود که در کل هفته، یک روز از ســاعت ۱۱ تا ۲۳ برنامه 
مدیریت مصرف برای آنها اجرا می شــود و می توانند در تعطیلات خود 
این میزان را نیز جبران کنند. برای یکسری از صنایع بزرگ نیز براساس 

تفاهمی که با وزارت صمت کردیم، مدیریت مصرف را انجام می دهیم.
کردی همچنین به این موضوع اشــاره کرد که کســانی کــه زیر الگو 
مصرف می کنند یارانه می گیرند و نصف هزینه هــای تأمین برق برای 

آنها محاسبه می شود.
مدیرعامل شــرکت توانیر در پایان به تشــریح نحوه محاســبه قیمت 
پله های مختلف مصــرف پرداخت و گفت: آنهایی که تــا ۱.۵ برابر الگو 
مصرف می کنند مازاد مصرف آنها یعنی نیم برابــر آنها، یک و نیم برابر 
هزینه های تأمین برق محاســبه می شــود، آنهایی که تا ۲.۵ برابر الگو 
مصرف می کنند از میزان ۱.۵ تا ۲.۵ برابر مازاد مصرف برق شــأن، ۲.۵ 
برابر هزینه های تأمین بــرق از آنها اخذ می شــود، آن هایی که بیش از 
۲.۵ برابر الگو مصرف می کنند ۳ تا ۵ برابر هزینه های تأمین برق از آنها 
اخذ می شــود و این روش هم اکنون در قبوض اعمال می شــود، حدود 
۸۰ درصد از مشــترکان زیر الگو مصرف می کنند، در واقع آن هایی که 
مطابق الگو مصرف و اســتانداردها را رعایت می کنند از این پلکان بهره 
مند می شــوند، ۸۰ درصد مشــترکان ۶۰ درصد مصرف برق را دارند، 
۱۰ درصد مشــترکان تا ۱.۵ برابر الگو مصرف می کنند و سهم مصرف 
این دسته از مشــترکان ۱۲ درصد اســت، حدود ۸ درصد مشترکان تا 
۲.۵ برابر الگو مصرف می کنند و ســهم مصرف این دسته از مشترکان 
۱۸ درصد اســت و نکته حائــز اهمیت در این میان آن اســت که ۶۴۵ 
هزار مشترک که ۲ درصد از مشترکان هســتند ۱۰ درصد مصرف را به 
خود اختصاص داده اند که برای این دســته از مشترکان بیش از ۳ برابر 

هزینه های تأمین برق در قبوض شأن درج و اخذ می شود.
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وزیر نیرو خبر داد

مبادلهبرقباروسیهازمسیرآذربایجان

خریدار  وزیــر نیرو گفــت: برای تبــادل برق 
بــا روســیه دو مســیر جمهــوری آذربایجان و 
ارمنستان-گرجستان را دنبال کرده ایم و در حال 
مذاکره نهایــی و اجرا هســتیم، همچنین تبادل 
برق بدون پرداخت وجه با برخی همســایگان را 
دنبال می کنیم.علی اکبر محرابیان، در خصوص 
جزئیات تبادل برق با روســیه، گفت: از مســیر 
آذربایجان خیلی کار ســاده تر پیش بینی شــده، 
یک مرحله شــبکه های برق را ســنکرون کردیم 
ولی نیاز اســت که رله های حفاظتی را با یکدیگر 
تنظیم کنیــم و به زودی تبادلات بــرق خود را با 
روسیه از طریق آذربایجان شــروع خواهیم کرد. 
اتصال به شبکه برق روســیه از طریق ارمنستان و 

گرجستان نیز در دستور کار است.

شبکه برق کشور را به تمام کشورهای 
منطقه متصل می کنیم

وی با بیان اینکه سیاســت ما تبــادل حداکثری 
اســت، بدین معنا که در برخی از ایام واردات و در 
برخی ایام صادر می کنیم البته تراز صادرات بسیار 
بیشتر از واردات اســت، اظهار کرد: از طرف دیگر 
در تلاش هستیم که شــبکه برق کشور را به تمام 
کشورهای منطقه متصل کنیم، این موضوع باعث 
می شود که هم شبکه پایدارتر باشد و امکان تامین 
برق بیشتری در ایام مختلف ســال وجود داشته 
باشــد و هم در زمان هایی که نیاز به برق کمتری 
داریم بتوانیم نیروگاه هــا را اقتصادی و از حداکثر 

ظرفیت آنها استفاده کنیم.

در زمستان نزدیک 30 هزار مگاوات 
ظرفیت برق مازاد داریم

به گفته وزیر نیرو، امســال تا امروز پیک مصرف 
برق ۷۲ هزار و ۵۰۰ مــگاوات را ثبت کردیم که از 
این میزان بیش از ۳۰ هزار مگاوات تنها مربوط به 
دستگاه های سرمایشــی بوده و این موضوع بدین 
معناست که فاصله مصرف در تابستان و زمستان 

بیش از ۳۰ هزار مگاوات است.
محرابیان بــا بیان این که در زمســتان می توانیم 
بخش قابــل توجهــی از بــرق را بــه راحتی به 
کشــورهایی که در زمســتان نیاز به بــرق دارند 
صادر کنیم، گفت: به طور مثال اگر شــبکه ما به 
شبکه روسیه متصل شــود با توجه به این که پیک 
مصرف روسیه در زمســتان و پیک مصرف ما در 
تابستان است می توانیم در تابستان برق را وارد و 

در زمستان برق را صادر کنیم.
وی با بیان این که این موضوع به معنای اقتصادی 
کردن صنعت نیروگاهی اســت و موجب می شود 
که شبکه برق پایداری داشته باشیم تصریح کرد: 
زمانی که شبکه برق پایدار است می توانیم تبادل 

انرژی داشته باشیم.

با برخی از کشورها تبادل برق با نرخ
 صفر داریم

به گفته وزیر نیرو، با برخی از کشــورها تبادل برق 
با نرخ صفر داریم، عمده مصارف ما در پنج شــنبه 
و جمعه در زمان های معمولی به غیر از تابســتان 
کاهش پیــدا می کنــد و این در حالی اســت که 

کشــورهای اطراف مانند ترکیه مصارف شان در 
شنبه ها و یکشــنبه ها کاهش می یابد و این بدین 
معناســت که می توانیم در روزهای پنج شــنبه 
و جمعه برق مازاد را صادر و در روزهای شــنبه و 
یکشنبه و یا در طول هفته این برق را بدون مبادله 

وجه دریافت کنیم.
محرابیان با بیان این که برق را با قیمت صفر صادر 
و با قیمت صفر وارد می کنیم که معنای این مساله 
اقتصادی کردن تولید برق اســت، گفت: در حال 
حاضر با عــراق، ترکیه، ارمنســتان، آذربایجان، 
ترکمنستان، افغانستان و پاکســتان تبادل برق 
داریم و توســعه این تبادلات نیز در دســتور کار 
است، با پاکســتان یک خط داشــتیم آن را به دو 
خط افزایش داده ایم و اکنون نیز به دنبال توسعه 

آن بیشتر هستیم.
وی با بیان این که با تمام کشورها به دنبال توسعه 
و افزایــش خطوط انتقال هســتیم، تصریح کرد: 
خطوط موجود به صورت محــدود برق را منتقل 
می کند هرچه تعداد این خطــوط افزایش یابد و 
خطوط فشار قوی باشد امکان تبادلات بیشتری 

را فراهم می کند.
وزیر نیرو بــا بیان این کــه با ترکیه یــک اتصال 
ضعیفــی را در منطقــه محدودی از این کشــور 
داشــتیم، اظهار کرد: خطی را بــه صورت بک تو 
بک اجرا کردیم که بتوانــد برق را به ترکیه بدهیم 
و از این کشــور برق را دریافت کنیم. این سامانه 
حدود شش ماه است که به بهره برداری رسیده و 

تبادلاتمان را از این طریق انجام می دهیم.

آب

مدیرعامل آبفای اســتان تهران 
گفت: بهره برداری از این پروژه ها 
موجب پایــداری و تــاب آوری 
بیشــتر در پهنه غــرب و جنوب 
غرب کلان شــهر تهران خواهد 

شد.
 محســن اردکانی مدیــر عامل 
آبفای اســتان تهــران در آئین 
افتتاح بخشــی از طــرح جامع 
آب رســانی تهران در تشــریح 
افتتاح شــده گفــت:  مخــازن 
ایــن مخــازن شــامل مخــزن 
۳۰ هــزار مترمکعبــی ارتــش، 
مخــزن ۱۵ هــزار مترمکعبــی 
شماره ۲ شــهید باقری، مخزن 
۱۵ هــزار مترمکعبــی شــهید 
عباسپور، توسعه مخزن ۳۰ هزار 

 ۱۱۸۳ مترمکعبــی 
غرب، توســعه مخزن 
۲۰ هــزار مترمکعبی 
شــماره ۸ کوی نصر و 
توسعه مخزن ۳۰ هزار 
مترمکعبی شماره ۱۳ 
صادقیــه اســت که از 

تصفیه خانه های شماره ۲ و ۶ آب 
تهران تغذیه می شوند.

به گفته اردکانــی طول خطوط 
انتقال آب در اســتان تهران سه 
میلیــون و ۸۱۹ کیلومتر، طول 
شــبکه توزیع ۱۸ هــزار و ۶۶۸ 
کیلومتر و حجــم مخازن در مدار 
بهره برداری ســه میلیون و ۷۶۲ 
مترمکعب مخازن است و هشت 
واحد تصفیه خانه آب به ظرفیت 

۳۵ مترمکعب بر ثانیه 
در حــال بهره برداری 
آبفای  است.مدیرعامل 
اســتان تهران با بیان 
اینکــه طول شــبکه و 
خط انتقــال آب تهران 
اســت  کیلومتر   ۲۴۰
که ۱۷۰ کیلومتر آن شامل طرح 
جامع آبرســانی تهران اســت، 
گفت: تاکنــون ۱۰۸ کیلومتر از 
خطوط انتقال تهران اجرا شــده 
اســت و امروز نیز ۵۵ کیلومتر به 
بهره برداری رســیده اســت و به 
این ترتیــب جابجایــی آب بین 
تصفیه خانه هــا و مخازن شــهر 
تهران به ویــژه در مواقع بحرانی 
که یکــی از ســامانه های آبی از 

دسترســی خارج شــود امکان 
انتقال آب از سامانه ای به سامانه 

دیگر را به راحتی میسر می کند.
اردکانی با اشاره به افزایش میزان 
ضریــب تــاب آوری و پایداری 
تأسیســات آب شــهر تهران در 
چارچوب تأمین اهداف مدیریت 
بحــران و پدافنــد غیرعامل در 
مواقــع بحرانی، افــزود: افزایش 
حجــم مخــازن ذخیــره آب 
تهران، امــکان جابجایی آب بین 
ســامانه های تأمین آب تهران و 
همچنین مدیریت مصرف انرژی 
و کاهش هزینه ها از طریق انتقال 
آب به روش ثقلــی از عمده ترین 
اثرات بهره برداری از این پروژه ها 

بوده است.

پایداریوتابآوریآبیشهرتهرانافزایشمییابد
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 امیر موسی کاظمی
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 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
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